
ضرر میلیاردی فولکس واگن از 
تعرفه های ترامپ

فولکس واگــن اعلام کرد که تعرفه های واردات دونالد ترامپ در آمریکا در نیمه اول ســال میلادی 
جاری، بیش از یک میلیارد پوند برای این خودروســاز آلمانی، هزینه داشته است.به گزارش ایسنا، 
فولکس واگن که اخراج ۳۵ هزار نفر را تا ســال ۲۰۳۰ بررســی می کند، اعلام کرد در زمینه تعدیل 
نیرو، پیشرفت قابل توجهی داشته است، اما ۱.۳ میلیارد یورو کاهش در نتایج مالی عملیاتی داشته 
که عمدتا به دلیل هزینه های بالای ناشی از افزایش تعرفه های واردات آمریکا بوده است.این شرکت 
خودروســازی، همچنین بر اســاس این فرض که تعرفه ها بین ۱۰ درصد در بهترین حالت و ۲۷.۵ 
درصد فعلی در بدترین حالت، توسط دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، دائمی خواهد شد، محدوده 
حاشیه سودش را برای سال میلادی جاری کاهش داده و بین چهار تا پنج درصد تخمین زده است.

کاهش درآمد این شــرکت، درخواست مداوم »فریدریش مرتس«، صدراعظم آلمان، از ترامپ برای 
امضا فــوری توافقی در مورد تعرفه ها با امتیازاتی برای صنعت خودروی اتحادیه اروپا را برجســته 
می کند.»اســتلانتیس«، دوشنبه گذشــته، اعلام کرد که تعرفه های ترامپ از ابتدای سال میلادی 
جاری تاکنون، ۳۰۰ میلیون یورو برای این شــرکت، هزینه داشته است و برند سوئدی ولوو متعلق 
به چین، اعلام کرد که فروش برخی از مدل ها به آمریکا را متوقف کرده و در ســه ماهه دوم ســال 
میلادی جاری، کاهش قابل توجهی در درآمدش داشته است.اتحادیه تولیدکنندگان خودرو آلمان 
)VDA( پنجشنبه گذشته، اعلام کرد که صادرات خودروهای آلمانی به آمریکا در آوریل و مه، تحت 
تاثیر اعمال تعرفه های وارداتی واشنگتن که به فروش خودروسازن، آسیب رسانده به شدت کاهش 
یافته اســت.اتحادیه تولیدکنندگان خودرو آلمان اعلام کرد که صادرات خودرو به آمریکا در آوریل، 
۱۳ درصد و در ماه مه ۲۵ درصد نسبت به ماه های آوریل و مه سال میلادی گذشته، کاهش یافته 

است. این انجمن افزود:  در هر دو ماه، ۶۴ هزار و ۳۰۰ دستگاه خودرو به آمریکا، صادر شده است.
آمریکا، پیش از بازگشــت ترامپ به کاخ سفید، تعرفه ۲.۵ درصدی بر خودروهای تولید اروپا وضع 

کرده بود، در حالی که اتحادیه اروپا تعرفه ۱۰ درصدی بر خودروهای وارداتی از آمریکا داشت.
طبق گزارش گاردین، »هاکان ساموئلسون«، مدیرعامل ولوو، هفته گذشته از اتحادیه اروپا خواست 
تا تعرفه ۱۰ درصدی خود را لغو کند و گفت: این اقدام در تلاش برای تسریع توافق با آمریکا، کاملا 
غیرضروری اســت. با این حال، اگر توافقی قبل از مهلت اول اوت ترامپ، حاصل شود اتحادیه اروپا، 
در آستانه توافق با آمریکا برای اعمال تعرفه های کلی ۱۵ درصدی بر اکثر کالاها بدون هیچ معافیت 
ویژه ای برای صنعت خودرو است.اتحادیه اروپا، پنجشنبه، اعلام کرد که تخمین می زند توافق، نزدیک 

است اما انتظار نمی رود ترامپ، هیچ فرمان اجرایی را به زودی امضا کند.

با تشــدید بحران ناترازی انرژی در ایران، خاموشــی  برنامه ریزی شده در شهرک های 
صنعتی از دو روز به ســه روز در هفته افزایش پیدا کرده، امری که صنایع کوچک را 
با مشکلاتی مواجه کرده است؛ اما سازمان صنایع کوچک به عنوان متولی این صنایع 
در ســکوت به ســر می برد.به گزارش ایســنا، بحران ناترازی انرژی در ایران در سال 
جاری به گونه ای شــده که محدودیت تامین برق فقط در فصل تابستان نیست بلکه 
به طور مداوم در اغلب ماه های ســال جاری نمود پیدا کرده است؛ در حالیکه همیشه 
محدودیت های برق صنایع از نیمه دوم خردادماه آغاز می شد امسال حدوداً دو ماه جلو 
افتاد و صنایع از فروردین ماه با محدودیت تامین انرژی مواجه شــدند.برخی صنایع از 
جمله ســیمان و فولاد از حدود اواســط فروردین ۱۴۰۴، درجریان کاهش ۳۰ تا ۹۰ 
درصــدی برق مصرفی خود قرار گرفتند و در مواردی برنامه ریزی  شــده در مقطعی، 
قطع کامل برق در حدود ۱۵ روز اعلام شــد اما سپس برطرف شد و محدودیت ها به 
روال سابق برگشت. افزایش خاموشی در صنایع کوچک به تازگی، اجرای خاموشی  در 
شهرک ها از دو روز در هفته به سه روز کامل افزایش یافته است؛ در این رابطه رئیس 
شورای هماهنگی شهرک های صنعتی اعلام کرده است که این برنامه بدون هماهنگی 
عملی با وزارتخانه های مرتبط انجام گرفته است.  پیامدهای ویرانگر بر صنایع کوچک

صنایع کوچکِ مســتقر در شــهرک های صنعتی که حدود ۴.۵ تا پنج میلیون نفر از 
جمعیت کشور را به صورت غیرمستقیم تحت تاثیر قرار می دهند، بیش از همه از این 
موضوع ناترازی انرژی و اعمال محدودیت های ناشی از آن، آسیب دیده اند. حتی یک 
روز یا چند ســاعت خاموشی، آنان را با پیامدهای جدی روبه رو می سازد. مطابق آمار، 
۵۰ درصد ظرفیت تولید این واحدها فعال بوده و نیمی دیگر، به دلیل قطع و نوسانات 
برق، از چرخه تولید خارج شــده اند. خسارت اقتصادیِ ناشی از قطعی برق در صنایع 

کوچک و واحدهای صنعتی در سال های اخیر بسیار بوده است؛ تنها در سال ۱۴۰۲، 
بالغ بر ۴۴.۷ همت تومان خسارت وارد شده و به طور کلی کاهش تولید بین هفت تا 
۲۰ میلیارد دلار گزارش شــده است. عدم پاسخگویی متولیان رسمی ایسنا، موضوع 
افزایش محدودیت های برق صنایع کوچک تر را از سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی مورد پیگیری قرار دارد اما موفق نشد با هیچ مسئولی در این سازمان صحبت 
کند. علی رغم پیگیری های مستقیم با سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایران به عنوان متولی این امر، پاســخی رسمی یا اقدام عملی دریافت نشده و تاکنون 
برنامه حمایتی یا توضیح مناســبی اعلام نشده اســت. بطور کلی می توان گفت که 
تصمیم گســترش خاموشــی از دو به ســه روز در هفته بدون برنامه ریزی شفاف و 
اطلاع رسانی مناسب، صنایع کوچک را دچار اختلال ساختاری کرده است. عدم توجه 
به آسیب اجتماعی این خاموشی ها، می تواند پیامدهای گسترده تری چون فقر، بیکاری 
و ناآرامی اجتماعی به همراه داشته باشد؛ این درحالی است که مشخص نیست، بسته 
حمایتی وزارت صنعت، معدن و تجارت در این زمینه، چه تاثیری داشته است. آنطور 
که برخی کارشناســان امر بیان می کنند، راهکار فوری، ایجاد زمینه برای تامین برق 
پایدار از طریق انرژی های تجدیدپذیر )از جمله خورشــیدی( و تسریع در هماهنگی 
بین وزارت نیرو، صمت و ســایر نهادهای مسئول است. بحران ناترازی انرژی امسال با 
افزایش قطع برق صنایع کوچک در شــهرک ها در سطح هشدار بوده و محدودیت ها 
حالا به سه روز کامل در هفته رسیده است و صنایع کوچک بدون حمایت، با زیان های 
اقتصادی و اجتماعی مواجه اند. ســازمان متولی در این شــرایط بی پاسخ مانده است؛ 
بنابراین ضرورت دارد ضمن پاســخگویی، برنامه ای شفاف برای تضمین برق پایدار و 

جبران خسارت ها ارائه دهد.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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کرج - رئیس جمهور از سد کرج، پروژه خط انتقال آب زیاران به بیلقان و چند طرح مهم دیگر استان البرز بازدید کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، در این بازدید 
سر زده مسعود پزشکیان که عصر پنج شنبه انجام شد، وضعیت پروژه خط انتقال پایدار آب از زیاران به بیلقان مورد بررسی قرار گرفت.پیشرفت پروژه خط انتقال 
پایدار آب از زیاران به بیلقان در سه ساله دولت سیزدهم ۲۷ درصد بود و در دولت وفاق ملی در هشت ماه به ۷۰ درصد رسیده است.پروژه انتقال آب از زیاران 
به بیلقان یک تصمیم راهبردی برای آینده و از طرح های کلیدی در حوزه تأمین آب شــرب کلان شــهرهای تهران و کرج است که با حمایت دولت چهاردهم و 

وزارت نیرو در حال اجراست.

www.sobh-eqtesad.ir

رئیس جمهور از سد کرج بازدید کرد

info@sobh-eqtesad.ir

توسعه کشت گیاهان دارویی 
در استان زنجان؛ راهکاری 
پایدار در مواجهه با کم آبی

توســعه کشت گیاهان دارویی در استان زنجان؛ راهکاری پایدار در مواجهه با 
کم آبیایسنا/زنجان اســتان زنجان با برخورداری از شرایط اقلیمی مناسب از 
جمله بارندگی کافی، تنوع آب و هوایی، ارتفاع مناســب از سطح دریا و خاک 
حاصلخیز، به یکی از مناطق مستعد کشور برای توسعه کشت گیاهان دارویی 
تبدیل شده است. این استان در سال های اخیر با بهره گیری از منابع طبیعی، 
ظرفیت های اقلیمی و دانش بومی توانسته به قطب مهم تولید گیاهان دارویی 
در کشور بدل شــود.تنوع بالای گونه های گیاهی مانند گل گاوزبان، آویشن، 
نعنــاع فلفلی، بابونه، رازیانه، کاســنی، زوفا، اســطوخودوس و زیره، فرصتی 
ارزشمند برای اشتغال زایی در مناطق روستایی و توسعه گردشگری کشاورزی 
و طب ســنتی فراهم آورده اســت. این تنوع اقلیمی و گونه ای علاوه بر ایجاد 
اشــتغال پایدار، می تواند به کاهش مصرف منابع آبــی نیز کمک کند، زیرا 
بسیاری از گیاهان دارویی در مقایسه با محصولات پرمصرف و پرآب مانند برنج 
و ذرت، نیاز آبی کمتری دارند و مقاومت بالاتری در برابر شرایط کم آبی از خود 
نشان می دهند.با توجه به بحران کم آبی که کشور با آن مواجه است و وضعیت 
بحرانی منابع آب در بسیاری از مناطق، تغییر الگوی کشت به سمت گیاهان 
کم آب بر و مقاوم، به عنوان یک راهکار ضروری مطرح شــده است. کشاورزی 
محصولات پرآب باعث تخریب ذخایر آبی و ایجاد مشــکلات جدی در تأمین 
آب شرب و کشاورزی روستاها شده است .اقتصادی بودن کشت گیاهان دارویی 
نیز یکی دیگر از مزایای مهم این تغییر رویکرد است. به عنوان مثال، درآمدزایی 
از یک هکتار کشت گل گاوزبان یا زعفران به مراتب بیشتر از محصولات پرآب 
است. این امر باعث ایجاد اشتغال مستقیم و غیرمستقیم برای صدها نفر در هر 
هکتار شده و به بهبود شرایط اقتصادی روستاییان کمک می کند. همچنین 
فرآوری این محصولات در قالب داروهای گیاهی و محصولات جانبی می تواند 
ارزش افزوده قابل توجهی به همراه داشته باشد و زمینه صادرات را نیز فراهم 
آورد.با توجه به اهمیت موضوع، برنامه های متعددی در اســتان زنجان برای 
توسعه کشت گیاهان دارویی در حال اجرا است که شامل آموزش کشاورزان، 
تأمین بذر مناسب، حمایت های فنی و مالی و ایجاد زنجیره ارزش برای فرآوری 
محصولات می شود. این اقدامات می توانند موجب رشد پایدار و رقابت پذیری 
در بازارهای داخلی و خارجی شوند.از سوی دیگر با توجه به توان بالای کشور 
در تولید انواع گیاهان دارویی و ســابقه دیرینه در طب سنتی، ظرفیت بالایی 
برای توسعه این حوزه وجود دارد. تنوع گونه های گیاهی بومی، دانش تخصصی 
و امکانات بالقوه، زمینه ساز تبدیل ایران به یکی از کشورهای پیشرو در تولید و 
صادرات داروهای گیاهی است.در نهایت، توسعه کشت گیاهان دارویی نه تنها 
راهکاری برای مقابله با بحران کم آبی و اشتغال زایی در مناطق روستایی است، 
بلکه می تواند به حفظ منابع طبیعی، ارتقای سلامت جامعه و رونق اقتصادی 
کشور منجر شــود و جایگاه ایران را در بازارهای جهانی تقویت کند. گیاهان 
دارویی کم آب بر بکاریمدر این رابطه مهدی رضاپور کارشــناس کشــاورزی 
در گفت وگو با خبرنگار ایســنا می گوید: کشت گیاهان دارویی به عنوان یک 
راهکار مؤثر در مقابله با چالش های ناشی از خشکسالی و کمبود آب است. وی 
ادامه می دهد: بسیاری از گیاهان دارویی مانند آویشن، زعفران، نعناع فلفلی، 
گل گاوزبان و بابونه، نیاز آبی پایینی دارند و می توانند در شــرایط خشــک و 
نیمه خشــک به خوبی رشد کنند. به طور مثال، آویشن سالانه حدود ۳۰۰ تا 
۵۰۰ میلی متر آب نیاز دارد که در مقایسه با محصولاتی مانند برنج با مصرف 
آب ۱۲۰۰ تا ۱۶۰۰ میلی متر یا ذرت با مصرف حدود ۷۰۰ تا ۱۱۰۰ میلی متر، 
به مراتب کمتر است. البته این اعداد در برخی مناطق بیشتر و برخی مناطق 
همین حدود است؛مســئله دیگر این است که کاشت برنج یا هر محصول پر 
آبی را نمی شــود حذف یا کم کرد؛ موضوع بهره وری و اصلاح الگوی کشت یا 
به عبارت ساده تر استفاده آب به روش درست تر مهم ترین راه مقابله با کم آبی 
اســت نه حذف یک محصول بخصوص در شــرایط جنگی که برنج و واردات 

اصولی آن مورد تاکید است.

مدیر طراحی رنو به استلانتیس 
رفت

»اســتلانتیس« که به دنبال تغییر و تحول با مدیریت جدید اســت، »ژیل 
ویدال«، از مدیران طراحی رنو را به کار گرفت.به گزارش ایسنا، »استلانتیس«، 
جمعه اعلام کرد »ویدال« که پیش از پیوستن به رنو در سال ۲۰۲۰، در گروه 
پژو سیتروئن کار می کرد، جایگزین »ژان پی یر پلو« خواهد شد که از سمت 
خود کناره گیری کرده است. این خودروساز افزود که او از اول اکتبر، کارش را 
آغاز خواهد کرد و با »رالف ژیل«، مدیر ارشد طراحی »استلانتیس«، همکاری 
نزدیک خواهد داشت.انتصاب »ویدال« در زمانی مهم برای »استلانتیس« رخ 
می دهد که به دنبال احیا تحت مدیریت »آنتونیو فیلوسا«، مدیرعامل جدید 
است. »استلانتیس« تلاش می کند تا در چندین بازار مهم که تقاضا در آنها 
راکد مانده و تازه واردان چینی به رهبری بی وای دی پیشروی می کنند، بهبود 
یابد.زیان خالص قابل توجه ۲.۳ میلیارد یورویی )۳.۵ میلیارد دلاری( در نیمه 
اول سال میلادی جاری که هفته گذشته اعلام شد، این چالش را برجسته تر 
کرد.به گفته »پی یر اولیویه اسیگ«، تحلیلگر سهام در شرکت »ایر کپیتال«، 
این اســتخدام می تواند نقطه عطفی برای »اســتلانتیس« باشد و ظرفیت 
»فیلوســا« را برای جذب اســتعدادهای جدید پس از جدایی چندین مدیر 
ارشد که بسیاری از آنها فرانســوی هستند، نشان می دهد. »اسیگ« گفت: 
این انتصاب همچنین بحران رنو را پس از جدایی غیرمنتظره »لوکا دِ مئو«، 
مدیرعامل ســابق، عمیق تر خواهد کرد.بر اساس گزارش بلومبرگ، »ویدال« 
کارش را در ســال ۱۹۹۶ در برند »سیتروئن« آغاز کرد و رهبری پروژه های 
طراحی خودروهایی مانند »پژو ۳۰۸«، »پژو ۳۰۰۸«، »پژو ۲۰۸« و همچنین 
»رنو ســنیک« و »رنو ۵« را بر عهده داشت که همگی برنده جایزه خودروی 
سال اروپا شده اند.»ویدال« در رنو، رهبری طراحی برند رنو و همچنین بازوی 
خودروهای برقی »آمپر« این گروه را بر عهده داشت. او چهارمین مدیر مهمی 
اســت که در یک سال گذشته رنو را ترک می کند.رنو که دنبال مدیر دائمی 
اســت، در حال حاضر توسط »ژان دومینیک سنارد« رئیس هیئت مدیره و 

»دانکن مینتو«، مدیرعامل موقت اداره می شود.

گزیده خبر

محمد نژاد: حدود ۴۰ درصد آب در کشور به هدر می رود

از آزمایشگاه بلژیک تا خانه های 
ایرانیان؛ دستیار فارسی زبان که نابینایان 

را قادر به لمس زندگی کرد

آخرین نرخ ها از بازار ارز تجاری و دینار 
برای زائران اربعین

دستیار هوشــمند ویژه نابینایان که نخستین بار در مرکز رشد دانشگاهی در بلژیک طراحی شد، پس از 
بازگشــت تیم توســعه دهنده به ایران، در قالب یک شرکت دانش بنیان به فعالیت خود ادامه داد و نسخه 
فارســی آن توسعه یافت. این دستیار که پیش تر تنها از زبان های انگلیسی، فرانسوی و هلندی پشتیبانی 
می کرد، اکنون با قابلیت های بومی شده به یاری کاربران نابینا در کشور آمده است.به گزارش ایسنا، در عصر 
دیجیتال که ابزارهای ما به ســمت بهره گیری بیشتر از فناوری های هوشمند در حرکت هستند، نابینایان 

نیز با کمک اپلیکیشن های پیشرفته توانسته اند بخشی از محدودیت های خود را پشت سر بگذارند.....

موافقت سازمان استاندارد با تدوین ۱۵ 
عنوان استاندارد نانویی

از سرگیری پروازهای مسافری فرودگاه 
بین المللی پیام

انحصار پنهان اتباع غیرمجاز در بازار کار 
ایران
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بحران ناترازی انرژی محدودیت برق صنایع را به ۳ روز در هفته رساند
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محمد نژاد: حدود ۴۰ درصد آب در کشور به هدر می رودگزیده خبر با تصمیم قالیباف انجام شد

ارجاع مجدد لایحه ساماندهی 
پهپادهای غیرنظامی به کمیسیون 

امنیت ملی

با تصمیم رئیس مجلس شورای اسلامی لایحه ساماندهی پرنده های هدایت پذیر از 
راه دور )پهپاد غیرنظامی( جهت بررسی بیشتر و رفع ابهامات وارده از سوی برخی 
از نمایندگان به کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی ارجاع داده شد.به گزارش 
ایســنا، در جلسه روز یکشــنبه ۵ مرداد ۱۴۰۴ صحن مجلس شورای اسلامی در 
جریان بررســی گزارش کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی در مورد لایحه 
ساماندهی پرنده های هدایت پذیر از راه دور )پهپاد غیرنظامی( اعاده شده از شورای 
نگهبان، با تصمیم محمدباقر قالیباف رئیس مجلس، اصلاحات اعمال شــده توسط 
کمیسیون مربوطه، جهت بررسی بیشتر و رفع ابهامات وارده، مجدداً به کمیسیون 
مربوطه ارجاع داده شــد.قالیباف در این رابطه اظهار کرد: این لایحه بســیار خوبی 
که همکاران در کمیسیون ها و صحن برای آن تلاش کردند و رفت و برگشتی نیز 
میان شورای نگهبان و مجلس صورت گرفت و ایرادات شورای نگهبان در کمیسیون 
برطرف شــد اما صبح امروز زمانی که اصلاحات اعمالی را با معاونت قوانین بررسی 
کردیم، در چند مورد به ویژه در ماده ۶ این لایحه، با اشــکالاتی برخورد کردیم و 
ابهامی جدی وجود داشت.وی افزود: در این ماده مسئولیت ثبت مشخصات هویتی 
مالک، صدور سند و شماره شناسایی یکتا برای پهپادها را به نیروی انتظامی واگذار 
کردیم درحالی که اینها پرنده هستند و باید از قوانین و مقررات سازمان هواپیمایی 
کشوری تبعیت کنند و اگر قرار است ثبت شوند، در آنجا باید ثبت شوند. به دلیل 
ایــن ابهامات و دیگر ابهامات وارده، بر اســاس ماده ۱۵۳ ایــن لایحه را مجدداً به 
کمیسیون عودت می دهم و از مرکز پژوهش ها می خواهم که با دعوت از سازمان 
هواپیمایی کشــوری و همچنین صاحب نظران و شرکت های دانش بنیان دعوت 

کنند با دقت بیشتری ابهامات وارده را مورد بررسی قرار دهند.

قالیباف: »توکلی« در حوزه 
اقتصادی بسیار موثر حرکت کرد

رئیس مجلس شورای اسلامی با تسلیت درگذشت احمد توکلی گفت: بدون شک 
احمد توکلی از شخصیت های برجسته انقلاب، مبارزین قبل از انقلاب و از عزیزانی 
بودند که در حوزه اقتصادی در مجلس و دولت بسیار موثر حرکت کردند.به گزارش 
ایسنا، محمدباقر قالیباف در جلسه علنی امروز مجلس شورای اسلامی گفت: مطلع 
شدیم جناب آقای احمد توکلی نماینده محترم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و 
پردیس و نماینده یک دوره از بهشهر، نکاء و گلوگاه در دوره های مختلف اول، هفتم، 
هشتم و نهم مجلس شورای اسلامی به رحمت ایزدی پیوستند. بدون شک ایشان 
از شخصیت های برجسته انقلاب، مبارزین قبل از انقلاب و از عزیزانی بودند که در 
حوزه اقتصادی در مجلس و دولت بسیار موثر حرکت کردند.وی بیان کرد: مصیبت 
وارده را به خانواده داغدار و عزیزشان عرض تسلیت و تعزیت دارم، همچنین به مردم 
بهشهر، نکاء و گلوگاه و تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس و همه همرزمان 
و دوستان این عزیز عرض تسلیت و تعزیت داشته و برای آن مرحوم طلب مغفرت و 

برای بازماندگان صبر و اجر از درگاه خداوند متعال مسئلت دارم.

مطالبه پزشکیان از 
استانداران برای انتصاب 
زنان در مناصب مدیریتی

رئیس جمهوری بر تداوم روند انتصاب زنان در مناصب مدیریتی از سوی استانداران 
تاکید کرد.به گزارش ایســنا، مسعود پزشــکیان در حساب کاربری خود در شبکه 
اجتماعی ایکس نوشت:» از ابتدای آغاز بکار دولت سعی کردیم زمینه را برای حضور 
فعال زنان در حوزه های مدیریتی فراهم کنیم.زنان نشان دادند که اگر به آن ها میدان 
داده شــود می توانند مدیران خوبی باشند. از استانداران خواستم این روند را ادامه 

دهند. حضور زنان، فرصت نو برای ایران است.«

ولایتی: دالان »زنگزور« طرح 
آمریکایی برای فشار علیه روسیه و 

ایران است
مشــاور امور بیــن الملل رهبر معظم انقلاب گفت: دالان زنگــزور طرحی آمریکایی - 
صهیونیســتی برای محاصره و فشــار علیه ایران و روسیه است. به گزارش خبرگزاری 
مهــر، علی اکبر ولایتی مشــاور امــور بین الملل رهبــر معظم انقــلاب در پیامی به 
مناســبت آئین نکوداشــت شــیخ صفی الدین اردبیلی گفت: دشــمنان ایران، به ویژه 
صهیونیســم جهانی و آمریــکا، طرح هایی نظیر »دالان زنگزور« را به عنوان پوششــی 
بــرای طرح های بزرگ تــر ژئوپلیتیکی دنبــال می کنند. هدف اصلــی، تضعیف محور 
مقاومــت، قطــع ارتباط ایران با قفقــاز و محاصره زمینی ایران و روســیه در جنوب 
منطقه اســت. این طرح نه تنها بخشــی از برنامه آمریکا بــرای جایگزینی اوکراین با 
قفقاز به عنوان جبهه جدید برای فشــار علیه روســیه و ایران اســت بلکه با پشتیبانی 
ناتو و برخی جریان های پان ترکیســت دنبال می شــود. »بســم الله الرحمن الرحیم با 
ســلام و درود به مردم غیور و فرهیخته آذربایجان، به ویژه اســتان ســرافراز اردبیل، 
و با تشــکر ویژه از حضرت آیت الله ســید حســن عاملی، نماینده محترم ولی فقیه در 
اســتان و امام جمعه فرهیخته اردبیل، که با همت بلند خود زمینه ســاز برگزاری این 
آئین باشــکوه در تکریم مقام والای شــیخ صفی الدین اردبیلی شــدند. سپاسگزارم از 
همه عزیزانی که در پاسداشــت این شخصیت برجســته عرفانی، علمی و ملی، سهمی 
بســزا دارند. حضار گرامی، میهمانان ارجمند، علمــا و فرهیختگان محترم ملت بزرگ 
ایــران در طول تاریــخ، به ویژه در دوره معاصــر و در مقابله با تجــاوزات اخیر رژیم 
صهیونیســتی و ایــالات متحده آمریــکا، وحدت، بیداری و همبســتگی کم نظیری از 
خود نشــان داده اند. ایــن اتحاد برخاســته از فرهنگ غنی ایرانی-اســلامی، همواره 
الهام بخــش ملت های آزادی خواه جهان بوده اســت. فرهنگ ایــران، دو ویژگی ممتاز 
دارد: نخســت، انسجام درونی میان اقوام گوناگون؛ و دوم، پیوستگی تاریخی که چون 
تار و پود فرش ایرانی، شــاکله تمدن کهن ما را مســتحکم کرده اســت. هویت ایرانی 
بر بنیان توحید اســتوار بوده و هست. از روزگاران باســتان تا امروز، ایرانیان همواره 
پیــرو ادیان توحیدی بوده اند. همان گونه که مورخانی چون شهرســتانی و مســعودی 
تصریح کرده اند، حتی پادشــاهان ایران باســتان خود را منســوب به حضرت ابراهیم 
)ع( می دانســته اند. با ظهور اســلام، ملت ایران، که پیش تر پیرو آئین زرتشت - دینی 
یکتاپرســت - بودند، با آغوش باز این دین الهــی را پذیرفتند. جالب آن که به روایت 
اکثر مورخان، حضرت زرتشــت خود از ســرزمین آذربایجان برخاســته بود.در طول 
تاریــخ، ایرانیان همــواره پرچمدار مبارزه با ظلــم و بیداد بوده اند: از قیام ابومســلم 
خراســانی علیه بنی امیه، تا تلاش های خواجه نصیرالدین طوســی در دوران مغول، و 
نهضت های شــیعی پیش از عصر صفویه. اما نقطه عطف این مســیر تاریخی، تشــکیل 
دولت صفوی اســت که به همت شاه اســماعیل صفوی، و با الهام از آموزه های معنوی 

و فکری شــیخ صفی الدین اردبیلی، شکل گرفت.

یک عضو سابق کمیســیون انرژی مجلس شورای اسلامی، تاکید کرد: واقعیت این است 
که اگر مصرف حدود ۲۵ درصد مشــترکان که پرمصرف هســتند کنترل شود و از طرف 
دیگر میزان اتلاف آب در کشــور به نصف کاهش یابــد، دیگر نیاز به این همه داد و قال 
نیســت. پرویز محمدنژاد در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به راهکارهای عبور از بحران کم 
آبی در کشــور، بیان کرد: بنده بارها به این مطلب اشاره کردم که مجموعه مشکلاتی که 
در حوزه هــای مختلف، مانند حوزه اقتصادی، نظام اجتماعی و انرژی در کشــور وجود 
دارد همگی  ناشــی از »نکرده های« گذشــته است. بسته به نوع واقعه زمان ندانم کاری 
ها فرق می کند. ریشــه یکی به ۱۰ ســال پیش و ریشه دیگری به ۱۵ سال پیش باز می 
گردد.  اگر در روزی که این مســائل برای کشور ایجاد شده بود ما مسئولان به آن توجه 
می کردیم اکنون به بحران تبدیل نشــده بود. وضعیت امروز منابع آبی ناشــی از »نکرده 
ها« در گذشته است وی در ادامه اظهار کرد: کسانی که قدرت را در دست و منابع را در 
اختیار دارند، باید برای این روزها برنامه ریزی می کردند. لذا در وهله اول آنچه که امروز 
با آن مواجه هستیم برخواسته از نکرده های گذشته است. این مسائل آنقدر بزرگ شد تا 
امروز به بحران آب یا بحران برق تبدیل شــد. مسئولان در زمان لازم توجه کافی به این 
مســائل نداشتند. یعنی نگاه مسئولان خیلی کوتاه بود. به دور نگاه بلندی نداشتند.  بنده 
ســال های سال در دستگاه اجرایی و مجلس خدمت کردم. خود ما برنامه جدی در نظام 
راهبردی کشــور که تکلیف نیز ایجاد کند، نداشتیم. محمد نژاد: حدود ۴۰ درصد آب در 
کشور به هدر می رود/ باید بپذیریم مسئولان در حوزه مدیریت منابع آبی کوتاهی کردند 
ریشه اصلی بحران کم آبی عدم برنامه ریزی راهبردی است نماینده ادوار مجلس شورای 
اســلامی، تصریح کرد: خیلی ها در زمان های مختلف کمبود منابع را مطرح کردند. اما 
اصل واقعه عدم مدیریت درســت و برنامه ریزی راهبردی اســت. اما سوال این است که 
امروز باید چه کار کنیم؟ این اتفاق دیگر افتاده اســت. اگر ریشه این بحران ها را واکاوی 
کرده و تحت عناوین قضایی ترک فعل ها و عدم توجه به برنامه ها را دنبال کنیم،  مشکل 
خاصی را حل نمی کند. صرفا برای آینده حائز اهمیت اســت که از تجربه گذشــته برای 
مدیریت آینده اســتفاده کنیم. اما امروز باید چه کار کنیم؟ بحران امروز آب زنگ خطری 
برای سال های آینده است  وی در ادامه تاکید کرد: چندین  سال است که کشور با بحران 
آب مواجه است. امسال اولین سال نیست. چندین سال به شکل غیر متوالی و چند سال 
به شــکل متوالی کشور با بحران آب روبه رو بوده است. این یک زنگ خطر برای ما بود، 

اما کسی توجه نکرد. امروز اگر به این بحران توجه ویژه داشته باشیم، برای دو سال آینده 
دغدغه های کشــور کم تر خواهد شد. مدیریت جامع و کلان نگر و آینده نگر خیلی مهم 
است. دستگاه های اجرایی باید در این زمینه فعال تر و کاراتر حاضر شوند. امروز راندمان 
کاری در این حوزه پایین اســت. افکار در این زمینه متفرق است. میزان رشد مصرف در 
کشــور غیر استاندارد اســت وی افزود: همواره ما دو کفه ترازو داریم که در حالت تعادل 
هر دو باهم برابر هســتند. در حوزه انرژی  مانند آب، برق، گاز، بنزین و ســایر موارد  که 
تحت عنوان خدمات مصرفی هستند، در شرایط متعادل دارای یک قاعده و قانون هستند. 
تولید کننده، توزیع کننده و مصرف کننده. تولید یک عدد مشخص است. که کم کم رشد 
می کند. اما مصرف هرگز ثابت نیســت. مصرف همیشه در کشور ما روبه رشد بوده است. 
بعضا میزان رشــد مصرف در کشور ما نیز غیرمنطقی و غیر استاندارد است. همین عامل 
باعث ناترازی در حوزه آب و برق شــده اســت که کشور امروز با چالش روبه رو است. دو 
راهکار وجود دارد یکی افزایش تولید آب اســت. باتوجه به برداشت هایی که ما از ذخایر 
و منابع زیرزمینی کشــور داشــته ایم، امروز دیگر افزایش تولید جای کار ندارد. به دنبال 
برداشــت از منابع زیر زمینی با فرونشســت ها روبه رو شــده ایم. محمد نژاد: حدود ۴۰ 
درصد آب در کشــور به هدر می رود/ باید بپذیریم مسئولان در حوزه مدیریت منابع آبی 
کوتاهی کردند تنها راه برای عبور از بحران کم آبی در کوتاه مدت مدیریت مصرف است 
این عضو سابق کمیســیون انرژی مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: خطر فرونشست 
ناشــی از برداشت بی رویه آب از سفره های زیر زمینی، کشور را تهدید می کند. فلذا در 
حــوزه افزایش تولید آب خیلی جای مانور وجود ندارد. موضوع سدســازی و مهار آب ها 
نیز نیازمند زمان و بودجه اســت. در کوتاه مدت مشــکل ما را نمی تواند حل کند. تنها 
راهی که در کوتاه مدت می تواند مشکل بحران آب را حل کند و در قوانین نیز به شکل 
تکلیف دیده شــده است، مدیریت مصرف اســت. این وضعیت بحرانی به دلیل نکرده ها 
و عدم مدیریت مســئولان و نبود برنامه جامع ایجاد شــده است. امروز تنها راه مدیریت 
مصرف است. مقام معظم رهبری نیز چندی قبل در نمایشگاه به وزیر نیرو  همین جمله 
را مطرح کردند که مشــکل اساسی را اکنون باید با مدیریت مصرف حل کرد. مشترکان 
پرمصرف به هر عنوان باید تحت کنترل قرار بگیرند محمدنژاد در ادامه خاطر نشان کرد: 
این نکته کلیدی است مصرف ما باید امروز کنترل شود. این دو راه دارد. اول اینکه ما باید 
برنامــه های کاهش و مدیریت مصرف را اجرا کنیم. متاســفانه خیلی تا به امروز اجرایی 

نشــده است. مطابق قانون مشترکان پرمصرف به هر عنوان باید تحت کنترل قرار بگیرند. 
امروز به ســراغ استخر ها و مشترکان با مصارف بزرگ می روند در حالی که امروز موقع 
این نبود. خیلی قبل تر باید این اتفاق می افتاد. اگر مســئولان ما آینده نزدیک را خیلی 
قشــنگ تر بررســی می کردند. می شــود با نبود برق یا گاز به شکلی ساخت اما بحران 
آب جای شــوخی ندارد. هم قانون موجود اســت و هم متولی آن که وزارت نیرو و جهاد 
کشاورزی اســت کاملا مشخص هســتند.تنها ۲۵ تا ۳۰ درصد مشترکان آب پر مصرف 
هستند وی در ادامه با اشاره به اینکه حدود ۲۰ الی ۲۵ درصد مصرف کنندگان در حوزه 
آب پر مصرف هستند، بیان کرد: این مشترکان باید شناسایی شده و مصرف آنان مدیریت 
شــود. همین خودش نقش موثری برای عبور از بحران کم آبی خواهد داشت. با ابزارهای 
اندازه گیری قابل کنترل و کنتورهای هوشــمند این کار به آسانی قابل انجام است. حتی 
با بررسی فیزیکی نیز می توان به سادگی این کار را انجام داد. در هر شهرستان مدیران و 
کارمندان  زیاد هستند. اگر ابزار هوشمند و کنترل مکانیکی فراهم نیست، چرا از ظرفیت 
نیروی انســانی در سازمان ها برای ماینه فیزیکی استفاده نمی شود؟ با ارزیابی قبوض به 
راحتی مشترکان پر مصرف قابل شناســایی و کنترل هستند. شناسایی مصارف سنگین 
کار آســانی است وی در ادامه بیان کرد: مدیران باید تکالیف خود را مطابق قانون بدانند. 
در وهله اول باید مصارف بزرگ و ســنگین شناسایی و کنترل شود. کار آسانی هم است. 
نیاز به منابع مالی زیادی هم ندارد. در هر شهرســتان بــرای انجام این وظیفه قانونی به 
اندازه کافی نیرو هســت. نیاز به منابع زیادی نیســت. باید بپذیریم که مسئولان کوتاهی 
کردند. جبران این کوتاهی، بازگشــت به قانون و همکاری مردم اکنون تنها راه حل برای 
عبور از بحران کم آبی اســت. باید میزان مصرف کنترل شــود. مردم باید به این موضوع 
توجه داشتند باشند که اکنون منابع محدود است. در حوزه فنی نیز بر اساس آمار ها بین 
۵ تا ۴۰ درصد آب تولیدی در کشور، هدر می رود یا به نوعی تلف می شود. محمد نژاد: 
حدود ۴۰ درصد آب در کشــور به هدر می رود/ باید بپذیریم مسئولان در حوزه مدیریت 
منابع آبی کوتاهی کردند حدود ۳۵ تا ۴۰ درصد آب تولیدی در کشور تلف می شود وی 
افزود: تکالیف قانونی لازم برای پیشگیری از تلفات آب مشخص است. متاسفانه ۳۵ تا ۴۰ 
درصد از آبی که برای تولید آن در کشــور هزینه می شود و هزینه سنگینی نیز است، در 
کشــور تلف می شــود. آیا جلوگیری از هدر رفت آب سخت است؟ برخی از هدر رفت ها 
مشخص نیست. حتما باید از نشت یاب استفاده شود. البته نشت یاب هم یک دستگاه 
معمولی اســت و در همه دستگاه ها موجود اســت. آیا پیمانکاران و عوامل اجرایی 
نمی توانند جلوی این شکســت هــا را بگیرند که میزان تلفات آب  از ۳۵ درصد به 
۲۰ درصد برســد. اگر ۱۵ درصد جلوی هدر رفت آب گرفته شــود، اصلا نیازی به 
این همه داد و قال نیســت. ســال های سال است که این هدر رفت را داریم. خیلی 
جالــب اســت که ما هزینه ســنگینی برای تولید این آب مــی کنیم اما  ۳۵ درصد 
آن مجانی هدر می رود. این واقعا درد اســت. تکلیف هر ســازمان برای نگهداری و 
جلوگیری از اتلاف آب مشــخص است وی در ادامه بیان کرد: اگر این هدر رفت آب 
نصف شــود، یعنی ۱۵ الی ۲۰ درصد منابع آبی ما افزایش می یابد. جالب این است 
کــه هم در قانون و هم در آئین نامه های اجرایی ســازمان هــا در حوزه نگهداری 
و بهره برداری از شــبکه آب این تکلیف شــده اســت. تکلیف اصلی ســازمان دیگر 
توســعه نیست، بلکه بهره برداری و نگهداری شــبکه تکلیف اصلی سازمان ها است. 
چرا این را انجام نمی دهند؟ باید همه کســانی که مســئول هســتند به دنبال این 
موضوع بروند. برای اصلاح و ترمیم شــبکه های معیوب به هزینه بالایی نیاز نداریم. 
باید این کار انجام شــود. نمی دانم چرا بعضی ها مدام بر ســر خود می زنند و آمار 
می دهند که وضعیت خطرناک اســت. حرف زدن بــه یک ریال نمی ارزد. پای کار 
بیایند، مشــکل حل خواهد شــد. مردم کم کاری مســئولان را جبران کنند وی در 
پایــان بیان کرد: راهکار جلوگیری از تلفات آب اســت. راهکار جلوگیری از مصارف 
ســنگین و پرحجم آب است. حدود ۲۰ درصد مشــترکان آب پر مصرف هستند. در 
وهله ســوم نیز مدرم باید کمک کنند. مردم نکرده های مســئولان را جبران کنند. 
بنده خطاب به مردم می گویم اگر تعدادی از مســئولان به فکر شــما نیستند، شما 
به فکر خود باشــید. البته اغلب مســئولان در حال تلاش هســتند اما تعدادی نیز 

هســتند که کار خود را به درستی انجام نمی دهند.

مدیرعامل پتروشیمی امیرکبیر گفت: ســال گذشته، مجموع مقدار فروش محصولات ۵ 
درصد رشد داشت و درآمد فروش با جهش ۵۷ درصدی، بیش از ۱۶,۹۶۸ میلیارد تومان 
نسبت به سال قبل افزایش یافت. همچنین ۳۲ درصد از فروش به صادرات اختصاص یافت 
و فروش پلیمری نیز رشــد ۱۰ درصدی در مقــدار و ۵۶ درصدی در مبلغ را تجربه کرد.

به گزارش ایســنا، عبدالمجید محمدی با بیان اینکه با تکیه بر سرمایه انسانی متخصص، 
بهره گیری از فناوری های نوین و نگاه بلندمدت به توسعه پایدار، قصد داریم ظرفیت تولید 
خود را افزایش داده، تنوع محصولات را گســترش دهد اظهار کرد: هدف این اســت تا و 
مؤثرتری در بازارهای صادراتی منطقه ای و فرامنطقه ای داشــته باشــد.مدیرعامل شرکت 
پتروشــیمی امیرکبیر با اشــاره به برنامه های این شــرکت در ســال ۱۴۰۴ اعلام کرد: 
داخلی ســازی تجهیزات کلیدی، اصلاح قیمت خوراک مجتمع از طریق تعامل با نهادهای 
ذی ربط، توســعه ســبد محصولات با تمرکز بــر کالاهای دارای ارزش افــزوده و افزایش 
ظرفیت های واحدهای تولیدی از جمله اولویت های راهبردی برای عملکرد عملیاتی و مالی 
سال جاری، خواهد بود.وی به جایگاه شکبیر در بازار داخلی پلیمر اشاره کرد و گفت: سهم 
شکبیر از فروش پلی اتیلن سبک خطی ۵۴ درصد، پلی اتیلن سنگین گرید لوله ۳۵ درصد 
و پلی اتیلن سبک ۸ درصد بوده که بیانگر نقش راهبردی شرکت در بازار داخلی و اعتماد 
مشتریان به برند امیرکبیر است.او با بیان اینکه سود خالص سال مالی ۱۴۰۳ با رشد ۸۸ 

درصدی نســبت به ســال قبل، به ۱۶,۷۱۰ ریال به ازای هر سهم )EPS( رسید، گفت: 
شرکت پتروشیمی امیرکبیر در پایان سال مالی ۱۴۰۳ با ثبت رشد ۸۸ درصدی در سود 
خالص هر سهم )EPS(، افزایش ۵۷ درصدی درآمد فروش و رشد ۱۰ درصدی تولید، 
عملکردی کم سابقه را به ثبت رساند.  مدیرعامل پتروشیمی امیرکبیر با اشاره به بهبود 
عملکرد خوراک دهی در ســال مالی گذشته گفت: میزان دریافت خوراک اتیلن در سال 
۱۴۰۳ با رشــد ۳۰ درصدی نسبت به سال قبل و ۶۶ درصدی نسبت به برنامه مصوب، 
به بیش از ۳۶۱ هزار تن رســید؛ رقمی که بالاترین میــزان دریافت خوراک در تاریخ 
فعالیت شرکت به شمار می رود.  وی این موفقیت را حاصل اصلاحات زیرساختی، تعامل 
با زنجیره تأمین و بهره برداری هوشــمندانه دانســت. محمدی با بیان اینکه شکبیر در 
ســال گذشته با وجود چالش های متعدد، از ظرفیت فنی و انسانی خود به درستی بهره 
گرفته اســت، افزود: در سال ۱۴۰۳، مجموع تولید محصولات پلیمری شرکت به بیش 
از ۷۵۳ هزار تن رســید که ۱۰ درصد بیشتر از ســال قبل و ۸ درصد بالاتر از ظرفیت 
اسمی کارخانه است.وی با تأکید بر اهمیت پایداری فرآیندهای تولید ادامه داد: کاهش 
۲۲ درصدی در توقف واحدهای عملیاتی باعث شــد پایین ترین میزان متوسط توقفات 
در تاریخ شــرکت به ثبت برسد. این نتیجه، حاصل عارضه یابی دقیق، برنامه ریزی فنی 

منسجم و اجرای موفق تعمیرات پیشگیرانه است.

فرمانده نیروی هوایی ارتش گفت: سردار سلامی بدون شک یکی از ستون های اصلی وحدت میان ارتش و سپاه در سال های اخیر بود 
و نقش بسزایی در تقویت همبستگی نیروهای مسلح ایفا کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، امیر سرتیپ خلبان حمید واحدی فرمانده 
نیروی هوایی ارتش جمهوری اسلامی ایران با اشاره به ابعاد شخصیتی سردار شهید حسین سلامی، فرمانده شهید سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی اظهار کرد: سردار سلامی فرمانده ای واقعاً ولایی و مأنوس با قرآن کریم بود و نوری خاص در چهره اش جلوه گر بود و همواره با 
رفتاری برادرانه و پدرانه با ما برخورد می کرد.وی با تأکید بر اینکه فقدان سردار سلامی ضربه سختی به نیروهای مسلح وارد کرد، افزود: 
سردار حسین سلامی بدون شک یکی از ستون های اصلی وحدت میان ارتش و سپاه در سال های اخیر بود و نقش بسزایی در تقویت 
همبستگی نیروهای مسلح ایفا کرد. سردار سلامی همواره با محبت و مهربانی، ولی در عین حال مقتدر و نیرومند در برابر استکبار ایستاده 
بود و به آرزوی خود یعنی شهادت نائل آمد.فرمانده نیروی هوایی ارتش جمهوری اسلامی ایران در خاتمه با اشاره به لزوم وجود اتحاد 
میان ایرانیان، گفت: مردم ما پیرو مسیر شهیدان هستند و با قدرت در مقابل تمامی استکبار جهانی خواهند ایستاد تا وحدت و برادری 

که به فرموده رهبر انقلاب بزرگ ترین سرمایه ملت است، پایدار بماند.

نماینده مردم بیجار در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه مجلس باید به گرانی کالاهای اساسی ورود کند، 
گفت: با برنامه ای یک ساله می توانیم گرانی کالاهای اساسی را کنترل کنیم.به گزارش خبرنگار مهر، علیرضا 
زندیان در جلسه علنی امروز )یکشنبه، ۵ مرداد ماه( مجلس شورای اسلامی طی تذکری شفاهی، اظهار کرد: 
پس از جنگ ۱۲ روزه باید یک طرح یا برنامه یک ساله با تمرکز بر معیشت و تولید تهیه می کردیم تا از گرانی 
کالای اساســی جلوگیری شود.نماینده مردم بیجار در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: عجیب است که در 
جنگ ۱۲ روزه توانســتیم قیمت کالاها را ثابت نگه داریم، اما این کالاها بعد از جنگ افزایش قیمت داشــته 
است. مجلس باید به این مسئله ورود کند.وی تاکید کرد: ما با یک برنامه یک ساله می توانیم گرانی کالاهای 

اساسی را کنترل کنیم و باید از گفتاردرمانی پرهیز کنیم.

امیر واحدی: سردار سلامی از ستون های اصلی وحدت ارتش و سپاه 
بود

کالاهای اساسی بعد از جنگ گران شده است؛ 
مجلس ورود کند

رشد ۳۲ درصدی صادرات محصولات پلیمری
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گزیده خبرگزیده خبر
انحصار پنهان اتباع غیرمجاز در بازار کار ایران

ایســنا/اصفهان حضــور بی ضابطه مهاجران غیرقانونــی در بازار کار ایــران، به یکی از 
چالش های جدی در حوزه اشتغال، اقتصاد و امنیت اجتماعی تبدیل شده؛ موضوعی که 
با انحصار برخی مشــاغل، بهره مندی از یارانه های عمومی و نبود نظارت دقیق، فشــار 
مضاعفی بر منابع ملی وارد کرده و لزوم ساماندهی فوری را بیش از پیش نمایان ساخته 
اســت. در سال های اخیر، حضور گســترده مهاجران غیرقانونی افغانستانی در بازار کار 
ایران، به یکی از چالش های جدی در حوزه اشتغال، اقتصاد و امنیت اجتماعی بدل شده 
است. اگرچه مهاجرت نیروی کار پدیده ای جهانی و اجتناب ناپذیر است، اما شکل گیری 
نوعی مهاجرت بی ضابطه و بدون کنترل که نه مبتنی بر نیاز واقعی بازار کار اســت و نه 
تابع نظام نامه های دقیق حقوقی و اقتصادی، آثار گســترده ای بر ساختار اشتغال کشور 
گذاشته اســت. این مهاجرت بی برنامه موجب شده بخش های قابل توجهی از بازار کار 
به ویژه در مشــاغل ســخت، کم درآمد یا فصلی در انحصار کارگران غیرمجاز قرار گیرد؛ 
صنایعی چون ســنگ بری، دامــداری، مرغداری، گلخانه ها و ساختمان ســازی از جمله 
حوزه هایی هســتند که به تدریج از حضور نیروی کار ایرانی خالی شــده اند و در اختیار 
مهاجران قرار گرفته اند. این جابه جایی در نیروی انســانی، نه تنها نظم بازار اشــتغال را 
مختل کرده، بلکه در بســیاری از موارد منجر به ایجاد رقابت ناعادلانه در دستمزد، فرار 
مالیاتی و بیمه ای و انتقال بی حســاب و کتاب منابع مالی به خارج از کشور شده است. 
علاوه بر چالش هــای اقتصادی، حضور بدون ضابطه مهاجــران می تواند تبعات امنیتی، 
اجتماعی و بهداشتی نیز در پی داشته باشد؛ از کاهش نظارت های بهداشتی در مشاغل 
حســاس گرفته تا بروز گسل های فرهنگی و اجتماعی در مناطق مختلف کشور؛ مسئله 
زمانی نگران کننده تر می شــود که در برخی نقاط، مهاجران نه تنها نیروی کار، بلکه خود 
به کارفرما تبدیل شــده اند و چرخه اشــتغال را به طور کامل در دست گرفته اند.از سوی 
دیگر، بهره مندی این قشــر از یارانه های پنهان و آشکار اعم از انرژی، آموزش، درمان و 
نان بدون مشــارکت در تأمین منابع آن، فشار مضاعفی بر ساختار اقتصادی کشور وارد 
کرده و نارضایتی هایی را در ســطح جامعه به وجود آورده اســت. این وضعیت، ضرورت 
تدوین و اجرای فوری یک سیاست جامع و واقع گرایانه برای ساماندهی حضور مهاجران 
را دوچندان می کند؛ سیاســتی که از یک سو با حفظ ملاحظات انسانی و بین المللی و از 
ســوی دیگر با تأکید بر اولویت منافع ملی، بتواند سهم نیروی انسانی داخلی را در بازار 
کار حفظ کرده و منابع کشور را از هدررفت نجات دهد.انحصار پنهان اتباع غیرمجاز در 
بازار کار ایران حضور اتباع بیگانه در مشــاغل خاص / ســاماندهی، نه حذف اتباع اصغر 
بروشــان، دبیر اجرایی خانه کارگر استان و مناطق مرکزی کشــور با اشاره به تأثیرات 
ناتــرازی انرژی به  خصوص بــرق و جریان جنگ ۱۲روزه تحمیلی به ایســنا می گوید: 
بســیاری از صنایع به دلیل این نوع چالش ها و ایجاد مشــکلات جدی، ناگزیر به تعدیل 
نیرو شــدند. البته با درایت مدیران و حفظ روحیه انسان دوســتی و رابطه  بین کارگر و 
کارفرما، همچنین با دســتوراتی که دولت بعد از جنگ ۱۲ روزه تحمیلی صادر کرد، در 
بســیاری از بخش ها موضوع تعدیل نیرو به طور جدی پیش نیامد.وی ادامه درباره اتباع 
بیگانــه و بازار کار و کارگری می افزاید: در ســال های گذشــته بارهــا در مصاحبه ها و 
گزارش ها درباره  حضور اتباع بیگانه به ویژه افغان ها در خصوص مزایا و معایب آن صحبت 
شده است؛ اینکه در برخی مشاغل از جمله صنایع سنگ، دامداری، مرغداری، گلخانه ها 

و فعالیت های ســاختمانی حضور اتباع به حدی پررنگ شــده که عملًا بازار کار در این 
بخش ها به صورت انحصاری در اختیار آنان قرار گرفته است. حتی در برخی موارد، خود 
این افراد به کارفرما تبدیل شــده اند و اقدام به استخدام کارگر ایرانی کرده اند، به همین 
علت خواســتار ســاماندهی در این حوزه بودیم و ســاماندهی هم به معنای حذف آنان 
نیســت، بلکه نباید تمام خدمات و راه ها در اختیار آنــان قرار گیرد.  دبیر اجرایی خانه 
کارگر اســتان و مناطق مرکزی کشور بیان اینکه پس از مدت ها، دولتمردان در ماه های 
اخیــر اقداماتی برای ســاماندهی اتباع بیگانــه آغاز کرده کــه از ضرورت های امنیتی، 
اقتصادی و اشــتغال کشور محسوب می شود و این سامان دهی در تمام دنیا عرف است، 
بیان می کند: هر شخصی که قصد استفاده از نیروی کار مهاجر را دارد، باید تابع ضوابط 
مشخصی باشد و براساس اون اصول و شرایط، شخص کارگر در آن زمینه به کار گرفته 
شــود. در ایران به دلیل باز بودن مرزها، سال هاســت که این روند از دست خارج شده و 
اتباع بیگانه به خصوص افغانســانی ها با مجوز یا بی مجوز وارد بازار کار شده اند و علاوه بر 
از منابع عمومی کشــور بازار کار را نیز انحصاری کرده اند.بروشــان در ادامه با اشاره به 
پراکندگی بالای اتباع در سطح کشور می گوید: درحال حاضر، از کوچک ترین روستاها تا 
پایتخت، اتباع بیگانه حضور دارند و این موضوع با توجه به تجربه های امنیتی پیشــین، 
می تواند در آینده تهدیدآفرین باشــد. بنابراین در مرحله اول باید این ســاماندهی را از 
منظر امنیت ملی مورد توجه قرار داد.وی همچنین تأکید کرد که ساماندهی اتباع بیگانه 
علاوه بر تعیین دقیق ضوابط اشــتغال، باید از منظر امنیتی همراه باشد؛ یعنی مشخص 
شــود که این افراد در چه بخش هایی می توانند فعالیت کنند و چه شــرایطی باید برای 
اشــتغال آن ها برقرار باشد.دبیر اجرایی خانه کارگر با اشاره به ممنوعیت قانونی اشتغال 
اتباع بیگانه در صنایع غذایی بیان می کند: با اینکه در گذشــته هم گفته شده بود اتباع 
نباید در صنایع غذایی فعال باشــند، اما در عمل شــاهد حضور آنان در آشــپزخانه ها و 
مشــاغل مشابه هستیم.دستمزد بالاتر، بدون بیمه و مالیات؛ تناقضی در بازار کاربروشان 
با اســتناد به تجارب کشورهایی مانند عربســتان و غیره افزود: در برخی کشورها اتباع 
بیگانه نمی توانند در آن کشــور ازدواج کنند یا تنها یک بار اجازه ی ورود و اشتغال دارند 
و امکان بازگشــت مجدد برای کار وجود ندارد، همچنین در این کشــورها اتباع اجازه 
خریدوفــروش ملک ندارند. این محدودیت ها برای کنترل منابع کشــور و جلوگیری از 
بهره برداری بلندمدت اتباع از امکانات ملی اســت، که چنین برنامه هایی در کشــور ما 
موجود نیســت، حال می توان با ساماندهی اتباع امیدوار بود که کنترل مسائل ایمنی و 
امنیتی، دوم ضوابط مشــخص در حوزه کار) شناسایی کارهایی که نیروی کار ایرانی از 
آن ها استقبال نمی کند، برای آن از نیروی کار اتباع خارجی استفاده شود( رخ دهد.  وی 
در باره ســومین مورد که مربوط به بهره مندی اتباع بیگانه از یارانه های موجود اســت، 
اظهار می کند: در کشور بســیاری از منابع عمومی همچون انرژی )آب، برق، گاز(، کالا 
بــرگ، آموزش و خدمات درمانی همچنان یارانه ای هســتند و اتبــاع بیگانه نیز بدون 
پرداخت هزینه  خاصی از این امکانات اســتفاده می کنند و در نهایت درآمد حاصل را به 
کشور خود منتقل می کنند، درحالی که هیچ سهمی در تأمین منابع ندارند.به گفته  دبیر 
اجرایی خانه کارگر استان اصفهان درحال حاضر، در برخی مشاغل دستمزد کارگر افغانی 
حتــی از کارگر ایرانی هم بالاتر رفته و این تصــور که کارفرمایان به دلیل ارزان بودن از 

اتباع اســتفاده می کنند، همیشــه درست نیســت، می افزاید: حقوق کارگری که بیمه، 
عیدی، ســنوات و مزایای قانونی می گیرد، شاید به ۱۸ میلیون تومان در ماه هم نرسد، 
اما اتباع در بعضی از مشاغل همچون سنگ بری، دامداری و مرغداری روزانه دستمزدی 
بالاتر از نرخ معمول دریافت می کنند؛ بدون اینکه هزینه ای بابت بیمه یا مالیات پرداخت 
کنند.بروشــان با اشــاره به اثرات مخرب این وضعیت بر بازار کار کشــور می گوید: اگر 
بخواهیم تعادل بازار اشتغال را حفظ کنیم و نرخ بیکاری را کاهش دهیم، باید این سهم 
را بــه جامعه ی داخلی اختصــاص دهیم. در عین حال، دولت باید تســهیلاتی را برای 
ترغیــب نیروی کار ایرانی برای حضور در مشــاغل کمتر مطلوب از جمله آموزش های 
مهارتی، مشوق های مالی برای کارفرمایان و کارگران برای شرایط کاری فراهم کند.وی 
یکــی از مهم ترین اقدامــات دولت فعلی را ســاماندهی حضور اتباع بیگانه دانســت و 
می گوید: اگر یارانه ای که به صورت مستقیم و غیرمستقیم ازجمله بهداشت، درمان، نان، 
آموزش و غیره نصیب این قشــر می شود را در قالب مشــوق هایی به کارفرماها بدهیم، 
آن هــا نیز تمایل بیشــتری به جذب نیروی داخلی پیدا می کنند؛ به ویژه در شــهرهای 
کوچک و روســتاها که بستر اشــتغال وجود دارد، اگر برنامه ریزی شود، می توان هم از 
ظرفیت نیروی انســانی داخلی استفاده کرد و هم منابع ملی را حفظ کرد. عقب نشینی 
نیروی کار ایرانی از مشاغل فرسایشی عباس سلطانی، نایب رئیس اتاق اصناف و رئیس 
تالار و رســتوران داران با اشــاره به تأثیر حضــور مهاجران بر بازار کار ایران به ایســنا 
می گوید: اگر بخواهیم مهندســی معکوس کنیم، زمانی که مهاجران افغانستانی به ایران 
نیامده بودند، شهروندان خودمان بودند که پروسه کار، صنعت و صنف را اداره می کردند. 
بعدها که مهاجران وارد بازار کار شدند، نیروی انسانی ما کم کم از برخی مشاغل به ویژه 
مشــاغل سخت و فرسایشــی، کنار رفتند. وی در ادامه می افزاید: اگر این روند معکوس 
شــود و مهاجران غیرمجاز از کشــور بروند، به طور طبیعی مدتی زمان می برد تا دوباره 
نیروهــای داخلی جای آن ها را پرکنند، اما به مرور زمانیکه کمبود نیروی کار احســاس 
شــود، نیروهای انسانی ایرانی به این مشاغل بازمی گردند؛ همان طور که روزی مهاجران 
وارد شدند و جای بخشی از نیروی کار کشور را گرفتند، حالا هم ممکن است نیروهای 
داخلی دوباره جای آن ها را بگیرند. این فرایند، نیاز به زمان دارد، اما غیرممکن نیســت. 
نایب رئیس اتاق اصناف و رئیس تالار و رســتوران داران در ادامه با اشــاره به پیامدهای 
اقتصادی خروج نیروی کار مهاجر بیان می کند: در نگاه اول، شــاید برای صنف یا فعال 
اقتصادی مشکلاتی ایجاد شود، چرا که این افراد عموماً بیمه نداشتند و کارفرما هزینه ای 
بابت بیمه یا مالیات برای آن ها پرداخت نمی کرد، حال اگر کارگر ایرانی جایگزین شود، 
این هزینه ها بر دوش کارفرما خواهد افتاد. هزینه های پنهان مهاجران، چالش های اشکار 
کارفرمایان ســلطانی با بیان اینکه نقش حمایتی دولت در این مسیر بسیار مهم است، 
خاطرنشان می کند: کارفرماها زمانی، به سمت کارگران مهاجر رفتند، چرا که هزینه های 
بیمه و مالیات برای نیروی داخلی زیاد بود. اگر دولت بخواهد گذار موفقی از این مرحله 
داشته باشیم، باید به صنف و صنعت کمک کند؛ برای نمونه با ارائه مشوق هایی در حوزه 
بیمه یا مالیات همچون گذشــته که قبلًا  برنامه ای بود که اگر کارفرمایی بیش از چهار 
نیروی ایرانی داشــت، درصدی از ســهم بیمه او را معــاف می کردند. درحال حاضر هم  
می شــود، چنین مشــوق هایی داد. وی ادامه می دهد: اگر دولت چنین حمایت هایی را 
عملی کند، صنوف انگیزه پیدا می کنند؛ حتی اگر بخش خصوصی بتواند این هزینه ها را 
جبران کند، پروسه موفقی خواهد بود، اما باید توجه داشت که اگر این حمایت ها نباشد، 
ممکن است برخی مشاغل به خاطر فشارهای بیمه و مالیات تعطیل شوند یا نتوانند ادامه 
دهند. نایب رئیس اتاق اصناف درباره اقدامات نهادهای مســئول می گوید: از طریق اتاق 
اصناف و خانه صنعت و معدن، درخواســت هایی را به دولت داده ایم و راهکارهایی ارائه 
کرده ایم. همان طور که مقام معظم رهبری فرمودند، اگر کار مردم به خودشــان واگذار 
شود و دولت تنها نظارت و هدایت کند، بسیاری از مشکلات حل خواهد شد، اما  برخی 

تصمیمات دولتی شتاب زده، شخصی و بدون توجه به تجربه صنفی است. 
ســلطانی  تأکیــد می کنــد: در بحران هایی همچون کرونا یا دوره های ســخت 
اقتصادی، همین صنوف بودند که روی پای خود ایســتادند و کشــور را اداره 
کردنــد. دولت اگر می خواهد کمک کند، کافی ســت راه را هموار کند، نظارت 
داشــته باشد و دســت از تصدی گری بردارد. اجازه دهد خود مردم برای کار 
خودشــان تصمیــم بگیرنــد. آن وقت خیلی از مشــکلات حل خواهد شــد. به 
گزارش ایســنا، ســاماندهی حضور مهاجــران غیرمجاز، ضرورتــی انکارناپذیر 
بــرای حفــظ تعادل بازار اشــتغال، صیانــت از منابــع ملی و تأمیــن امنیت 
اجتماعی اســت. این ســاماندهی نه به معنای حذف کامــل نیروی کار مهاجر، 
بلکــه بــه معنــای قانونمند کردن حضور آنــان در چارچــوب نیازهای واقعی 
اولویتــاً در اختیار  به گونه ای کــه فرصت های شــغلی  اقتصاد کشــور اســت؛ 
نیروی انســانی داخلی قــرار گیرد و در عین حال، از نیــروی کار مهاجر تنها 
در بخش هایی اســتفاده شــود که با کمبود واقعی نیــروی کار ایرانی روبه رو 
هســتند. حــال موفقیت در این مســیر در گــروی نقش آفرینی هوشــمندانه 
ئــه مشــوق هایی همچون کاهش ســهم بیمه  دولت اســت؛ دولت بایــد با ارا
کارفرمایــان، حمایت از مشــاغل خرد، آموزش مهارت هــای تخصصی و بهبود 
شــرایط کار، زمینه بازگشــت تدریجــی نیروی کار ایرانی بــه صنایعی که در 
ســال ها از آن ها فاصلــه گرفته اند را فراهم کند. بدون چنین پشــتیبانی هایی، 
تنهــا با حــذف مهاجران، نه تنها مشــکلات حل نمی شــود، بلکه ممکن اســت 

برخی مشــاغل دچار اختلال و رکود شوند.

دستاورد اجرای برنامه »کانکت«

از آزمایشگاه بلژیک تا خانه های ایرانیان؛ 
دستیار فارسی زبان که نابینایان را قادر به 

لمس زندگی کرد
دستیار هوشــمند ویژه نابینایان که نخستین 
بار در مرکز رشد دانشگاهی در بلژیک طراحی 
شــد، پس از بازگشت تیم توســعه دهنده به 
ایــران، در قالب یک شــرکت دانش بنیان به 
فعالیت خود ادامه داد و نســخه فارســی آن 
توســعه یافت. این دســتیار که پیش تر تنها 
از زبان های انگلیســی، فرانســوی و هلندی 
پشــتیبانی می کــرد، اکنون بــا قابلیت های 
بومی شــده به یاری کاربران نابینا در کشــور 
آمده است.به گزارش ایسنا، در عصر دیجیتال 
که ابزارهای ما به ســمت بهره گیری بیشــتر 
از فناوری های هوشــمند در حرکت هستند، 

نابینایان نیز با کمک اپلیکیشن های پیشرفته توانسته اند بخشی از محدودیت های خود را پشت 
ســر بگذارند. ابزارهایــی ماننــد Seeing AI، Envision AI و Be My Eyes که در 
سطح جهانی شناخته  شده اند، خدماتی نظیر خواندن متون، تشخیص چهره، شناسایی اشیاء و 
توصیــف محیط را برای افراد دارای اختلال بینایی فراهم می کنند.با این حال، اغلب این ابزارها 
تنها از زبان هایی چون انگلیســی، فرانسوی یا اســپانیایی پشتیبانی می کنند و زبان فارسی در 
آنها جایی ندارد.در چنین شــرایطی، توسعه یک دستیار هوشمند فارسی زبان برای نابینایان در 
ایران، گامی ارزشمند و کم نظیر به شمار می رود. این محصول بومی نه تنها پاسخی مستقیم به 
نیازهای کاربران فارسی زبان اســت، بلکه از نظر فنی و فرهنگی نیز جایگاهی منحصربه فرد در 
میان فناوری های مشــابه جهانی دارد.این دستیار فارسی زبان با بازگشت یکی از فناوران ایرانی 
دانشگاه بلژیک به کشور و در قالب برنامه »کانکت« معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری توســعه یافته است؛ پروژه ای که توانسته نقطه اتصال دانش فنی بین المللی با 
نیاز بومی را فراهم کند.احسان دارستانی، مجری طرح در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: تحصیلات 
دکترا و فوق دکترای خود را در دانشــگاه کِی.یو.لووِن بلژیک به پایان رســاندم و پس از آن در 
همانجا یک شرکت استارت آپی تأسیس کردیم. هدف ما توسعه محصولی هوشمند برای کمک 
به نابینایان بود.وی گفت: این محصول که اکنون آماده عرضه شده، شامل دو بخش اصلی است 
که یک بخش آن شــامل بخش های سخت افزاری به شکل عینک هوشمند می شود. این بخش 
سخت افزاری شامل دوربین، میکروفون و هدفون است.دارستانی، بخش دوم این محصول را یک 
اپلیکیشن موبایلی دانست که تصاویر توسط دوربین به گوشی کاربر ارسال شده و او می تواند با 
فرمان صوتی، درخواســت های مختلف خود را اعم از خواندن لیبل محصولات و کارت بانکی را 
مطرح کند.وی با بیان اینکه این دستیار هوشمند نابینایان قادر به توصیف صحنه هایی است که 
فرد نابینا در آن قرار دارد، ادامه داد: این پردازش ها کاملًا بدون نیاز به اینترنت انجام می شــود 
و به صورت محلی با کمک پردازنده GPU گوشی همراه صورت می گیرد.دارستانی تاکید کرد: 
تصاویر دریافت شده با الگوریتم های هوش مصنوعی تحلیل شده و خروجی آن از طریق بلندگو 
برای فرد نابینا پخش می شــود.این محقق ایرانی با اشــاره به امکانات این سامانه، گفت: کاربر 
نابینا می تواند کارت بانکی را جلوی دوربین بگیرد و سیســتم نوع کارت را اعلام کند. همچنین 
قابلیت خواندن اســکناس ها، شناسایی اشیای گمشده در خانه و یافتن محل قرارگیری آنها در 
این محصول پیش بینی شــده است. مثلًا اگر فرد بپرسد "موبایلم کجاست؟"، سیستم با کمک 
دوربین، محیط را بررســی می کند و در صورت تشخیص، جهت یابی لازم را برای رسیدن به آن 
شــیء ارائه می دهد.وی خاطر نشــان کرد: یکی دیگر از قابلیت های هوشمند این ابزار، توصیف 
صحنه است؛ یعنی وقتی فرد وارد یک محیط جدید می شود، سیستم می تواند تنها در یک جمله 
موقعیت کلی آن محیط را برای او توضیح دهد. این ابزار در واقع یک چشــم کمکی برای افراد 
نابینا محســوب می شــود.وی درباره ویژگی ظاهری این محصول، گفت: فرم سخت افزاری این 
محصول همانند یک عینک معمولی است، اما به دوربین، میکروفون و بلندگو مجهز شده است. 
علاوه بر این، یک ابزار دیگر نیز طراحی شده که مانند هدست بلوتوث داخل گوش قرار می گیرد، 
اما دارای دوربین است و از طریق کابل USB به گوشی متصل می شود. تمام فرمان های صوتی 
با گفتن کلیدواژه ای مانند "ســلام رفیق" فعال شــده و سیســتم آماده اجرای دستورات کاربر 
می شود.دارســتانی در ادامه گفت: سیســتم حتی امکان پاسخگویی به تماس های تلفنی را نیز 
دارد، بدون اینکه کاربر نیاز به خارج کردن گوشی از جیب خود داشته باشد. این ویژگی ها باعث 
امنیت بیشتر کاربر و حذف خطراتی چون ســرقت می شود.وی افزود: پردازش ها کاملًا آفلاین 
و بدون اتصال به اینترنت انجام می شــوند. الگوریتم های هوش مصنوعی مخصوص زبان فارسی 
برای خواندن متن، شناسایی گفتار و بازسازی صوتی فرمان ها طراحی و توسعه داده شده اند. این 

الگوریتم ها توسط متخصصان داخلی و در داخل کشور ایجاد و بهینه سازی شده اند.

آخرین نرخ ها از بازار ارز تجاری و 
دینار برای زائران اربعین

امروز )یکشنبه( در بازار ارز تجاری مرکز مبادله، 
حواله دلار با نرخ ۶۹ هزار و ۶۷۵ تومان، حواله 
یورو با نــرخ ۸۱ هزار و ۸۲۸ تومــان و حواله 
درهم با نرخ ۱۸ هزار و ۹۷۲ تومان، معامله شد. 
همچنین ارزش سهمیه ۲۰۰ هزار دینار عراق 
)با نرخ مرکز مبادله( برای زائران اربعین معادل 
۱۰ میلیون و ۹۵۴ هزار تومان است.به گزارش 
ایســنا، امروز )پنجم مردادماه(، بازار ارز تجاری 
مرکز مبادله ایران کار خود را با قیمت گذاری و 
معامله حواله دلار با نرخ ۶۹ هزار و ۶۷۵ تومان، 

حوالــه یورو با نرخ ۸۱ هزار و ۸۲۸ تومان، حواله درهم با نرخ ۱۸ هزار و ۹۷۲ تومان، حواله یوان 
با نرخ ۹۷۲۰ تومان و حواله روبل با نرخ ۸۷۶ تومان، از سوی توسط تجار و بازرگان ها آغاز کرد.    
همچنین بازار ارز تجاری در بخش اسکناس، شاهد معامله اسکناس دلار با نرخ ۷۱ هزار و ۷۶۵ 
تومان، اسکناس یورو با نرخ ۸۴ هزار و ۲۸۳ تومان، اسکناس درهم با نرخ ۱۹ هزار و ۵۴۱ تومان، 
اسکناس یوان با نرخ ۱۰ هزار و ۱۲ تومان و اسکناس روبل با نرخ ۹۰۳ تومان، بود.  علاوه بر این، 
در »بخش اسکناس« بازار ارز تجاری مرکز مبادله، هر ۱۰۰ دینار عراق ۵۴۷۷ تومان قیمت گذاری 
شد؛ به عبارتی قیمت هر واحد دینار عراق، امروز معادل ۵۴.۷ تومان اعلام شد.با توجه به اینکه، 
ســهمیه ارز اربعین ۱۴۰۴ )دینار عراق( برای زائران اربعین امســال، با نرخ بازار ارز تجاری مرکز 
مبادله محاسبه می شود، زائران می توانند با مراجعه به بخش نمای بازار مرکز مبادله نرخ ارز اربعین 
را مشاهده کنند.براین اساس، ارزش ۲۰۰ هزار سهمیه دینار عراق برای هر زائر ایرانی ۱۰ میلیون 
و ۹۵۴ هزار تومان است. از سوی دیگر، میانگین موزون نرخ ارز نیز که بر مبنای حجم معاملات 
ارزی انجام  شده در یک ماه گذشته با نرخ های اعلامی در سامانه معاملات الکترونیک ارز در حوزه 
حواله، اسکناس و حواله کالاهای اساسی و ضروری محاسبه می شود، امروز  برای اسکناس دلار به 
۵۶ هــزار و ۱۵۹ تومان، یــورو ۶۵ هزار و ۹۵۵ تومان، درهم ۱۵ هزار و ۲۹۲ تومان، یوان ۷۸۳۴ 
تومان و روبل به ۷۰۶ تومان رســیده است.  تامین ۹ میلیارد دلار ارز تجاری گفتنی است؛ طبق 
اعلام مرکز مبادله ایران، آخرین آمارها از حجم کل معاملات بازار ارز تجاری حاکی از آن اســت 
که حجم کل معاملات بازار ارز تجاری در مرکز مبادله از ابتدای ســال جاری تا یکم مردادماه به 
۹ میلیارد دلار رسید و طی پنج روز معاملاتی هفته گذشته )۲۸ تیر الی یکم مردادماه(، بازار ارز 

تجاری مرکز مبادله ایران شاهد معامله ۵۵۴ میلیون دلار انواع ارز بود.

از سرگیری پروازهای مسافری 
فرودگاه بین المللی پیام

مدیر عامل منطقــه ویژه اقتصــادی و فرودگاه 
بین المللی پیام از ازسرگیری پروازهای مسافری 
این فرودگاه پس از جنگ تحمیلی ۱۲روزه رژیم 
غاصب صهیونیســتی علیه کشورمان خبر داد.به 
گزارش ایسنا، محسن حسنلو با بیان اینکه پیش 
از جنگ پروازهای مسافری از فرودگاه بین المللی 
پیام به مقصد مشــهد مقدس و بالعکس افتتاح 

شــد، تصریح کرد: با پایان یافتن جنگ تحمیلی ۱۲ روزه از ســرگیری این پروازها از روز 
جمعه )سوم مرداد( صورت گرفت.حسنلو با بیان اینکه پروازهای مسافری از مقصد فرودگاه 
بین المللی پیام به  مشهد مقدس به صورت هفتگی و در روزهای سه شنبه و جمعه انجام 
می شود، خاطر نشان کرد: با هماهنگی و رایزنی های صورت گرفته با دستگاه های مرتبط 
و ایرلاین، این پروازها اســتمرار خواهند داشــت. وی با بیان اینکه سیاست پیام در حوزه 
هوانوردی افزایش مســیرهای پروازهای مسافری از این فرودگاه به دیگر نقاط کشور است، 
گفت: تمام تلاش رژیم غاصب صهیونیســتی در جنــگ ۱۲ روزه زمین گیر کردن ایران 
اســلامی در تمام بخش ها از جمله صنعت هوانوردی بود که خوشبختانه شاهد هستیم با 
عزم ملی، نه تنها شــاهد شکست سیاست های پلید این رژیم غاصب هستیم، بلکه کشور 
در تمام بخش ها به ویژه حوزه هوانوردی با قدرت در حال خدمت رسانی است.مدیر عامل 
منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام ادامه داد: مردم البرز و استان های همجوار 
می توانند با مراجعه به درگاه های معتبر فروش بلیت نسبت به خرید بلیط پرواز مسافری 
از پیام به مشهدمقدس و بالعکس اقدام کنند.برقراری پروازهای باری از فرودگاه بین المللی 
پیام به زودیوی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به تاکید وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعــات مبنی بر راه اندازی پروازهای باری) کارگو( از فرودگاه بین المللی پیام بیان کرد: 
بر همین اســاس این سیاست در دســتور کار قرار گرفته و به زودی شاهد پروازهای باری 
از این فرودگاه پیام خواهیم بود.حســنلو تاکید کرد: با راه اندازی پروازهای باری از فرودگاه 
بین المللی پیام که مقدمات آن انجام و به زودی شــاهد برقراری این پروازها خواهیم بود 
بخش زیادی از نیاز تولید کنندگان و صنعتگران در حوزه های مختلف از جمله واردات مواد 

اولیه در بخش هایی از جمله فناوری، کشاورزی و دیگر حوزه ها برطرف خواهد شد.

موافقت سازمان استاندارد با تدوین ۱۵ عنوان استاندارد نانویی

در جلســه کمیتــه برنامه ریزی اســتانداردهای ملی فناوری نانو بــا تدوین ۱۵ عنوان 
اســتاندارد حوزه نانو موافقت شــد.به گزارش ایسنا، اســتانداردهای ملی نقش مهمی 
در تعریف مشــخصات، روش های آزمون، الزامات کیفی و مستندات محصولات موجود 
یا در حال تولید در کشــور دارند، از این رو این اســتانداردها با توجه به شرایط فنی، 
اقتصــادی، اجتماعی و فرهنگی کشــور تدوین می شــوند و طی فرایندی مشــخص و 
رســمی به تصویب می رســند.پس از تصویب اولیه موضوعــات در کمیته برنامه ریزی، 
فرآیند تدوین توســط متخصصان، ذی نفعان و با تشکیل جلسات کمیسیون فنی دنبال 

می شــود. پس از نهایی شــدن متن، استاندارد در کمیته ملی ســازمان ملی استاندارد 
به تصویب نهایی رســیده و منتشر خواهد شــد.در این راستا در نخستین جلسه کمیته 
برنامه ریزی اســتانداردهای ملی فناوری نانو در ســال ۱۴۰۴ با حضــور نمایندگانی از 
گروه اســتاندارد و ایمنی ســتاد نانو، دفتر تدوین سازمان ملی اســتاندارد، دانشگاه ها، 
شــرکت های فعال در حوزه نانو و دیگر نهادهای ذی ربط پیشنهادهای این حوزه مورد 
بررســی تخصصی قرار گرفــت و در نهایت ۱۵ عنوان اســتاندارد ملــی جهت تدوین 

تصویب شد.

معاون وزیر نفت از اجرای راهکارهای غیرقیمتی برای مدیریت مصرف سوخت خبر داد و گفت: با بهره گیری از سازوکار گواهی صرفه جویی انرژی، 
امکان تأمین مالی طرح های نوسازی ناوگان و ارتقای بهره وری مصرف فراهم شده است.به گزارش ایسنا، محمدصادق عظیمی فر با بیان اینکه بخش 
عمده ای از ابزارهای مدیریت مصرف خارج از وظایف و اختیارات این شرکت است، اظهار کرد: در تلاش هستیم با ایجاد نقش محوری و هم افزایی 
میان ذی نفعان مختلف، بخشی از راهکارهای غیرقیمتی مدیریت مصرف را به صورت عملیاتی اجرا کنیم.وی با تأکید بر اینکه بهره گیری از سازوکار گواهی صرفه جویی انرژی، ضمن حفظ زنجیره 
ارزش در صنایع بالادستی، مسیر تأمین مالی طرح های مدیریت مصرف را وارد مرحله ای تازه می کند، تصریح کرد: از آغاز به کار دولت چهاردهم، تنوع بخشی به سبد سوخت کشور در دستور 
کار وزارت نفت قرار داشت.معاون وزیر نفت با اشاره به نقش ویژه صنعت سی ان جی و چالش های پیش روی آن گفت: یکی از اقدامات فوری در این حوزه، پرداخت مطالبات ۴۴ میلیون دلاری 
این صنعت و جلوگیری از توقف زنجیره ارزش بود؛ اقدامی که با راهکارهایی مانند صدور و عرضه گواهی صرفه جویی انرژی در بورس انرژی و همکاری معاونت برنامه ریزی وزارت نفت و شرکت 
ملی گاز ایران محقق شد.عظیمی فر با بیان اینکه فرسودگی ناوگان یکی از عوامل اصلی افزایش مصرف سوخت در کشور است، گفت: بر همین اساس، شورای اقتصاد مصوبه های مؤثری برای 
نوسازی ۴۶۰ هزار دستگاه ناوگان شهری و ۸۵ هزار دستگاه ناوگان برون شهری تصویب کرده است؛ در گام نخست، برقی سازی ۲۰ هزار موتورسیکلت فرسوده در تهران و نوسازی ناوگان دیزلی 

برون شهری در دستور کار قرار گرفته است.

هم زمان با ادامه دومین سال خشکسالی شدید و کاهش ۴۰ درصدی بارندگی نسبت به سال گذشته، وزارت نیرو اقدامات سخت گیرانه تری 
را برای مدیریت مصرف در دســتور کار قرار داده اســت. در چهار ماه نخست امسال، بیش از ۴۷ هزار مشترک پرمصرف شناسایی و مشمول 
اقدامات اصلاحی شده اند؛ این در حالی است که ۵۰ شهر کشور درگیر تنش آبی اند و سدهای بزرگ با کاهش قابل توجه ذخایر روبه رو هستند.

به گزارش ایسنا،  در حالی که کشور دومین سال پیاپی خشکسالی شدید را پشت سر می گذارد، تازه ترین ارزیابی ها از وضعیت منابع آب حاکی 
از کاهش چشمگیر بارندگی و ذخایر آبی در سطح ملی است.بررسی داده ها نشان می دهد که متوسط بارش کشور تا پایان تیرماه تنها ۱۴۷ 
میلی متر ثبت شده؛ رقمی که در مقایسه با میانگین بلندمدت، حدود ۳۸ درصد و نسبت به سال گذشته نیز ۴۰ درصد کاهش داشته است. 
با این شرایط، ایران در رتبه ۵۶ از ۵۷ سال گذشته از نظر شدت خشکسالی قرار گرفته و به گفته کارشناسان، در دومین سال خشک متوالی 

به سر می برد. نقشه های بارش منتشرشده نیز تصویری نگران کننده از گستره خشکسالی در کشور ارائه می دهد؛ به طوری که استان هایی چون سیستان و بلوچستان، هرمزگان، بوشهر و 
خوزستان با کاهش ۵۰ تا ۸۰ درصدی بارش روبه رو بوده اند.از سوی دیگر، افت ورودی آب به سدهای کشور نیز قابل توجه بوده است. مجموع ورودی آب از ابتدای سال آبی جاری تاکنون 
به حدود ۲۲.۷ میلیارد مترمکعب رسیده که نسبت به سال قبل، ۴۳ درصد کاهش را نشان می دهد. حجم ذخیره فعلی سدها نیز با ۲۶ درصد افت نسبت به مدت مشابه سال گذشته، 
به حدود ۲۳ میلیارد مترمکعب رسیده است. این در حالی است که درصد پرشدگی مخازن در حال حاضر تنها ۴۴ درصد است. سدهای مهمی مانند زاینده رود، دوستی، طالقان، شهید 

کاظمی، استقلال هرمزگان و نهند نیز با کاهش ذخایر تا مرز ۷۳ درصد مواجه اند.

مقابله با پرمصرف ها در میانه بحران خشکسالیراهکارهای غیرقیمتی برای مدیریت مصرف سوخت کلید خورد
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پس از ســاعت ها مذاکره و گمانه زنی اتحادیه اروپا به توافقی موقت درباره 
قوانین هوش مصنوعی دســت یافت و جریمــه ای از ۱.۵تا ۷ درصد درآمد 
جهانی شرکت ها برای نقض آن وضع شده است.به گزارش خبرگزاری مهر 
به نقل از رویترز، اروپا دیروز به توافقی موقت درباره قوانین ناظر بر استفاده 
از هوش مصنوعی از جمله استفاده دولت ها از فناوری در نظارت بیومتریک 
و شیوه قانونمندسازی سیستم های هوش مصنوعی مانند چت جی پی تی 
دست یافت.اروپا با دستیابی به این توافق سیاسی، در جهتی گام برمی دارد 
تا به نخستین قدرت برتر جهان تبدیل شود که قوانینی برای هوش مصنوعی 
وضع می کند. توافق بین کشورهای اروپایی و پارلمان منطقه نیز پس از ۱۵ 
ساعت مذاکره و حدود ۲۴ ساعت بحث و گفتگو دروز قبل به دست آمد.دو 
طرف مذاکره در روزهای آینده جزییات توافق را به اشتراک می گذارند که 
می تواند ظاهر قانون نهایی را تغییر دهد. تیری برتون کمیســیونر اتحادیه 
اروپا در این باره می گوید: اروپا در وضعیت یک پیشــتاز قرار دارد و اهمیت 
نقش اش در تعیین استانداردهای جهانی را درک می کند. بنابراین معتقدم 
این یک روز تاریخی اســت.طبق قوانین مذکــور مدل های بنیادین هوش 
مصنوعــی مانند چت جی پی تی و سیســتم هوش مصنوعی برای مقاصد 
عمومی)GPAI(باید قبل از عرضه به بازار از الزامات شــفافیت پیروی کنند.
این موارد شامل تهیه اسناد فنی، مطابقت با قانون کپی رایت اتحادیه اروپا 
و انتشــار خلاصه های دقیق در مورد محتوای مورد استفاده برای آموزش 
اســت.مدل های بنیادی با ریسک سیستماتیک باید ارزیابی انجام دهند و 
ریسک های سیستم را شناسایی و کاهش دهند، تست های خصمانه انجام 
دهند، رویدادهای جدی را به کمیسیون اروپا گزارش دهند، امنیت سایبری 
را تضمیــن و درباره مصرف بهینه انرژی گــزارش دهند.مدل های GPAI با 
ریســک های سیستماتیک احتمالا بر دســتورالعمل هایی متکی است که 
باید با قوانین جدید مطابقت داشته باشد.دولت ها فقط می توانند از نظارت 
بیومتریــک واقعی در محیط های عمومی و در مورد قربانیان جرایم خاصی 
اســتفاده کنند و این فناوری را درباره تهدیدهای واقعی یا قابل پیش بینی 
مانند حملات تروریستی و جستجو برای افراد مظنون به جرایم سنگین به 
کار گیرند.طبق توافق به دست آمده دستکاری رفتاری شناختی، جمع آوری 
بی هدف تصاویر صورت افراد از اینترنت یا دوربین های مدار بسته و ایجاد 
سیستم های امتیاز دهی اجتماعی و دسته بندی بیومتریک برای دخالت در 
امور سیاسی، مذهبی، اعتقادات مذهبی، نژادی و غیره ممنوع است.مشتریان 
می توانند شــکایت ثبت کنند و توضیحاتی نیز در قبال آن دریافت کنند. 
ازسوی دیگر جریمه برای نقض قوانین بین ۷.۵ تا ۳۵ میلیون یورو)۱.۵تا ۷ 
درصد درآمد جهانی شرکت ها( تعیین شده است.دولت های سراسر جهان 
ســعی دارند بین مزایای این فناوری توازن ایجاد کنند. قوانین بلندپروازانه 
اتحادیه اروپا نیز در حالی ارائه می شود که شرکت هایی مانند اوپن ای آی 
همچنان کاربردهای جدیدی برای فناوریشان معرفی می کنند و همین امر 

تشویق و نگرانی های زیادی را برانگیخته است.

اروپا درباره هوش مصنوعی به 
توافق تاریخی رسید

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

جی ام سی سیرا AT4X اورلند، گزینه موردعلاقه ماجراجویان!
اورلند اکسپو کمپانی متخصص تولید کننده محصولات موردنیاز ماجراجویان است. پس چه چیزی بهتر از نمایش یک خودرو با توانایی های خارج از جاده 
عالی و دارای تجهیزات موردنیاز برای طبیعت گردی؟ این دقیقاً همان کاری اســت که اورلند اکسپو با دومین محصول اولتیمیت خود یعنی جی ام سی 
سیرا AT۴X ۲۰۲۲ انجام می دهد. این شرکت می گوید پیشرانه ۸ سیلندر ۶.۲ لیتری ۴۲۰ اسب بخاری این خودرو را به خاطر حجم بالا و خشونت ذاتی 
انتخاب کرده است. محصول قبلی این شرکت نیز بر اساس تویوتا ۴ رانر TRD آفرود شکل گرفته بود. اما دلیل انتخاب تریم AT۴ سیرا نیز گیرایی بیشتر و 
استفاده از تجهیزات بهتر همچون دامپرهای مولتی ماتیک با میزان بازی بیشتر سیستم تعلیق و دیفرانسیل های قفل شونده جلو و عقب بوده است. البته 
تریم لوکس تر دنالی نیز می تواند یک گزینه ایده آل دیگر برای طبیعت گردی باشد. تنها تغییر پرفورمنس این خودرو استفاده از سیستم اگزوز مگنا فلو، 
فنرهای بادی فایرستون و رینگ های ۱۷ اینچی و لاستیک های ۳۳ اینچی هستند. شایان ذکر است نسخه استاندارد سیرا AT۴X از رینگ های ۱۸ اینچی 

و لاستیک های گوودیر رانگلر استفاده می کند.

شکست عجیب انگلیس و پیروزی آلمان در دیدارهای دوستانه فوتبال

آلودگی!

تیم ملی فوتبال انگلیس در دیداری دوســتانه برابر ایســلند شکست خورد.به گزارش ایســنا، در ادامه دیدارهای دوستانه تیم های ملی فوتبال، تیم ملی فوتبال انگلیس با یک گل برابر ایسلند شکست خورد.
ثورستینسن تنها گل بازی را برای ایسلند به ثمر رساند. همچنین تیم ملی فوتبال آلمان نیز با گل های کای هاورتز و پاسگال گراس موفق شد یونان را ۲ بر یک شکست دهد. در دیگر دیدارها لهستان ۳ بر یک 

اوکراین را برد و دیدار اسکاتلند و فنلاند با تساوی دو بر دو به پایان رسید.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظرافت جوجه تیغی
کتاب ظرافت جوجه تیغی رمانــی زیبا با درون مایه ای قوی از 
خانم موریل باربری، رمان نویس مراکشی الاصل و استاد فلسفه 
اســت. به هنگام انتشار کتاب در سال ۲۰۰۶ از رمان استقبال 
گسترده ای شد و با فروش میلیونی و جوایز متعدد موفقیت های 
زیادی برای نویسنده اش به همراه داشت. این رمان همچنین در 
سال ۲۰۰۷ جایزه سال اتحادیه ناشران فرانسوی را از آن خود 
کرد. در سال ۲۰۰۹ براساس این کتاب فیلمی نیز ساخته شده 
است. ظرافت جوجه تیغی کتابی است که همانند اسمش ساده 
و معمول نیست! کتابی با بن مایه فلسفی، عمیق اما دلچسب، 
کتاب ســخت خوانی که به مرور آسان می شــود! به طور کلی 
می شود گفت که اگر به دنبال کتابی هستید که هم میل شما 
را به فلسفه و موضوعات اجتماعی اقناع کند و هم ذات داستانی 
داشته باشد، این کتاب برای شماست! قسمت عمده کتاب در 
مورد خانم میشل، سرایدار ۵۴ ساله یک ساختمان هشت طبقه 
در محله اشرافی در پاریس است که ساکنان آن همه افراد طراز 
اول جامعه، تحصیلکرده و ثروتمنداند. راوی فرعی و دوم داستان، دختری ۱۲ ساله ساکن یکی از طبقات این آپارتمان، 
از خانواده ای مرفه و روشــنفکر اســت. تا به اینجا تفاوت طبقاتی، فرهنگی و همینطور سنی دو راوی، به نظر بزرگترین 
کنتراســت و تضاد بین زاویه دید دو راوی متفاوت است اما ماجرا فراتر از این هاست. خواننده در همان صفحات ابتدایی 
متوجه می شود که راوی اصلی )یعنی خانم میشل( فردی کتاب خوان و آگاه است و بعد در وحله دوم متوجه شغل راوی 
)یعنی شــغل سرایداری( می شــود. پس در همان ابتدا ما با ساختاری عرف شکن و ضد کلیشه مواجهیم .در مورد راوی 
دوم هم وضع به همین منوال اســت! خواننده با اندیشــه ای عمیق )که نام فصل هایی است که راوی دوم روایت آن را بر 
عهده دارد( روبه رو می شود که از طرف ذهنیتی پخته به نظر می رسد و بازهم در وحله دوم متوجه می شود که راوی این 
اندیشه های عمیق، صرفا دختری ۱۲ است! تمام این پارادوکس های موجود، دو راوی را در عین دور بودن ظاهری به هم 
نزدیک کرده و پیوند می دهد. داســتان به طور کلی حول ذهنیات و اندیشــه های خانم میشل و پالوما )همان دختر ۱۲ 

ساله( می گردد و روابط و کنش های این دو را نسبت به آدم های اطرافشان بیان می کند.

فرد زینمان
فرد زینمان کارگردان سرشناس اتریشی-آمریکایی بود. 
وی پس از ۸۹ ســال زندگی ســرانجام در سال ۱۹۹۷ 
درگذشــت. فیلم های وی در ژانرهای دلهره آور )تریلر(، 
وسترن، فیلم نوآر و درام است. فرد زینه مان در ۲۹ آوریل 
۱۹۰۷ در ژشوف که در آن زمان بخشی از اتریش بود، در 
خانواده ای یهودی تبار زاده شــد. کودکی و نوجوانی را در 
وین گذراند و در ۱۹۲۷ در رشــته حقوق از دانشگاه وین 
فارغ التحصیل شد.یک سالی را نیز در پاریس به آموختن 
عکاسی ســپری کرد. زینه مان پس از همکاری در فیلم 
مستند مردمی در یکشنبه به کارگردانی رابرت زیودماک 
به عنوان فیلمبردار، اروپا را ترک و به آمریکا رفت. نخست، 
در فیلم در جبهه غرب خبری نیســت سیاهی لشکر شد. 
پس از همکاری با مستندســاز نامدار رابرت فلاهرتی و 
کسب تجربه، زینه مان چند سال را به ساخت فیلم مستند 
 Alfred )Fred( :پرداخت.آلفرد )فرد( زینه مان )به انگلیسی
Zinnemann( )زاده ۲۹ آوریــل ۱۹۰۷ - درگذشــته ۱۴ 

مارس ۱۹۹۷( کارگردان سرشناس اتریشی-آمریکایی و 
برندهٔ ۴ جایزهٔ اســکار بهترین کارگردانی برای فیلمهایی 
در ژانرهای گوناگون بود از جمله ژانرهای دلهره آور )تریلر(، وسترن، فیلم نوآر و درام.وی چهار بار جایزه اسکار گرفت.
همچنین فیلم های او ۶۶ بار برای رشــته های مختلف اســکار نامزد شــده و ۲۴ بار موفق شــده این جایزه را به خود 
اختصاص دهد.جایزه اســکار بهترین کارگردانی برای فیلم از اینجا تا ابدیت در ۱۹۵۴ و فیلم مردی برای تمام فصول 
در ۱۹۶۷جایزه اسکار بهترین فیلم برای فیلم مردی برای تمام فصول در ۱۹۶۷جایزه اسکار بهترین فیلم مستند کوتاه 
بــرای فیلم بنجی در ۱۹۵۲همچنین جایزه گلدن گلوب بهتریــن کارگردانی برای فیلم های از اینجا تا ابدیت و مردی 

برای تمام فصول به او رسید.

فرهنگ

کتاب »دختر دال« با بازنویسی احمد اکبرپور توسط انتشارات 
فاطمی منتشــر و راهی بازار نشر شد.به گزارش خبرنگار مهر، 
کتاب »دختر دال« با بازنویسی احمد اکبرپور به تازگی توسط 
انتشارات فاطمی منتشر و راهی بازار نشر شده است. این کتاب 
که یکــی از عناویــن مجموعه »کتاب هــای طوطی« )واحد 
کودک و نوجوان انتشــارات فاطمی( اســت.کتاب پیش رو از 
عناوین مجموعه »قصه های اقوام ایرانی« اســت که با دبیری 
مسعود ناصری دریایی و علی گلشن از مسؤولان موزه عروسک 
و فرهنگ ایران در قالب کتاب های طوطی منتشــر می شود. 
کتاب های این مجموعه بازنویسی قصه ها و افسانه هایی را در بر 
می گیرند که شخصیت های اصلی شان زنان و دختران هستند. 
قصه هــا و روایت های این مجموعه بر رابطه انســان با طبیعت 
تاکید دارند و مروج ارزش های زیست محیطی اند.احمد اکبرپور 
نویسنده کودک و نوجوان است که تابه حال کتاب »هزار هزار دانه انار« را در قالب این مجموعه بازنویسی کرده 
و در بازنویسی »دختر دال« از منابعی چون »مقاله روایتی محلی از اسطوره الهه باروری در لرستان« نوشته 
بهمن فیروزمندی، مهدی رضایی و خیرالنساء جودی در نشریه »زن در فرهنگ و هنر« که سال ۱۳۹۱ چاپ 
شده، استفاده کرده اســت.در ابتدای این قصه، حکیمی وارد یک روستا شده و با خواسته های مختلف مردم 
آبادی روبرو می شود؛ یکی برای شفای بچه اش دعا می خواهد، یکی برای بهبود کار و کاسبی اش. زن و مردی 
هم هســتند که دلشان بچه می خواهد و با کیسه ای پر از کلوچه و گردو پیش حکیم می روند و می خواهند 
دعا کند خدا بچه ای به آن ها بدهد. حکیم دســتور می دهد تخم پرنده ای بیاورند. بعد که تخم پرنده حاضر 
می شود، آن را لای دستمالی می پیچد و زیر لب وردی می خواند و سپس به زن می گوید باید برای ۴۰ روز 
از آن در گهواره نگهداری کند. زن هم تخم پرنده را لای پارچه ای ابریشمی می گذارد و شب و روز گهواره را 
تکان داده و برایش شعر و قصه می گوید.بعد از چهل روز که بناست بچه به دنیا بیاید، مرد با عصبانیت تخم 
پرنده را بین زباله ها پرت می کند. اما زن که دلش پیش تخم پرنده و کودک درون آن است، می دود و می دود 
تا آن را از زباله ها بیرون بکشد. اما می بیند پرنده ای تیز چنگال از آسمان می آید و تخم را به چنگ گرفته و 

می برد. زن دعا می کند: خدایا! بچه ام را از چنگ دال نجات بده!...

بازنویسی احمداکبرپور از افسانه»دختر دال« 
چاپ شد
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اسکرا به لطف درخشش امین اسماعیل نژاد توانست در هفته نخست پلاس لیگا اولشتین را شکست دهد.به گزارش ایسنا، اسکرا بلهاتوف که امین اسماعیل نژاد 
بازیکن ایرانی را در اختیار دارد توانست ۳ بر یک اولشتین را در هفته نخست شکست دهد. شاگردان گئورگه کرتو در اسکرا بازی را با ترکیب کامل آغاز کردند، 
در حالی که میزبان بدون موریتز کارلیتزک مصدوم بازی کرد.امین اسماعیل نژاد که اولین فصل حضورش در لهستان را تجربه می کند شروع به امتیازآوری 
کرد و توانست تیمش را به پیروزی برساند. بعد از پایان این دیدار امین اسماعیل نژاد به عنوان بهترین بازیکن زمین شناخته شد تا بازیکن ایرانی شروع خوبی 

در لیگ لهستان داشته باشد.

شروع درخشان اسماعیل نژاد در پلاس لیگا

ورزشی

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X۸ دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X۸ شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X۸ با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰۸ برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹۸۸ فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰۸(، قصه های وقت خواب )۲۰۰۸(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴۸۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱۸ و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱۸ جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد

    سال بیستم    شماره  5493

دوشنبه 06 مرداد 1404  03  صفر 1447  28 جولای 2025

ورزشی

4 صفحه    سال بیستم ویکم    شماره  5722

برد یونایتد برابر چکش ها با درخشش فرناندز
منچســتریونایتد در دیداری دوستانه با نتیجه دو بر یک برابر وســتهام یونایتد به پیروزی رسید.به گزارش ایسنا، منچستریونایتد پس از فصل 
کابوس واری که با روبن آموریم تجربه کرد آماده فصل جدید رقابت های لیگ برتر انگلیس می شــود. شیاطین سرخ در دیداری دوستانه در جام 
»پریمیرلیگ تابستانی« به مصاف وستهام رفتند. شاگردان آموریم در این بازی با نتیجه دو بر یک به پیروزی رسیدند. ستاره این بازی برونو فرناندز 
بود که هر دو گل تیمش را به ثمر رساند و عنوان بهترین بازیکن زمین را هم به دست آورد.در این بازی برایان امبومو خرید جدید و گرانقیمت 

شیاطین سرخ بازی نکرد اما آموریم اعلام کرد که او در دیدار بعدی برابر برایتون به میدان خواهد رفت.


